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In samenwerking met Met de steun van

IN LIMBURG  
ZIT EEN WARM 
WELKOM IN  
ONS DNA.

Contact: 011 300 100 of  

welkommanagement@pomlimburg.be 

www.pomlimburg.be

Limburg is de vriendelijkste plek om te werken,  

ondernemen, innoveren en excelleren. Het 

Welkommanagement van POM Limburg zoekt voor 

jouw bedrijf de perfecte locatie en legt de juiste 

contacten. Zij werken daarvoor intensief samen met 

VLAIO en FIT. Het Expat Centre Limburg begeleidt 

en faciliteert expats met al hun uitdagingen en 

zorgen. De Limburgse China Desk is onze band met 

de snelst groeiende economie ter wereld.

7

de ondernemingen in 
Limburg gebruikt de ‘cloud’
(Vlaanderen: 43%)

49%

Bijna 7 op 10 ondernemingen in Limburg 
verstuurt nog facturen op papier, al dan niet 
in combinatie met elektronische facturen
(Vlaanderen: 83%)

68%

Meer dan 1 op 10 ondernemingen 
in Limburg had het afgelopen jaar 
een ICT-beveiligingsincident
(Vlaanderen: 16%)

12%

Minder dan 1 op 10 bedrijven 
in Limburg gebruikt robots
(Vlaanderen: 5%)

%
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LIMBURGSE 
WAARDEN

WIE IS CYRIEL DESSERS? (Tongeren, 1994)  
• Voetbalde tot zijn twaalfde bij dorpsclubs  

Vechmaal en Rutten
• Werd profvoetballer op zijn negentiende  

en stopte toen met zijn rechtenstudies
• Was topschutter in de Eredivisie in seizoen 2019-2020
• Speelde met Feyenoord de finale van de Europa  

Conference League in 2022
• Is sinds dit seizoen actief bij Cremonese  

in de Italiaanse Serie A
• Geeft 1 procent van zijn jaarloon aan  

het goede doel ‘Common Goal’

Bekende Limburgers, onze vaste 
waarden, vertellen welke waarden 
zij met hun provincie delen.

“Ik heb als voetballer een allerminst voor 

de hand liggend parcours gevolgd. Als 

jeugdspeler kreeg ik pas laat mijn kans 

bij een club uit eerste klasse. Ik was nooit de grote 

belofte. Niemand had verwacht dat me dit allemaal 

zou overkomen: promotie met NAC Breda, topscorer 

van Nederland, de beker winnen met KRC Genk, 

topscorer in de Europa Conference League én met 

Feyenoord de finale van de Conference League spelen 

in Tirana. En nu voetballen in de Serie A in Italië. Dat 

is enkel kunnen gebeuren omdat ik altijd in mezelf 

geloofde. En vanuit een verloren positie altijd de moed 

vond om terug te vechten. Enkel zo kun je bijzondere 

zaken realiseren. Zoals Limburg, een provincie die 

ook altijd haar eigen pad kiest. Die zichzelf steeds 

heruitvindt, vanuit een sterk vertrouwen in de eigen 

kwaliteiten en troeven. En dat moet. Want als jij niet 

in jezelf gelooft, wie dan wel?”  E E

‘Geloof  
altijd in jezelf ’



NOTENDOPVOORAF

Tom Vandeput 
Voorzitter  
POM Limburg

Nu onze economie om geopolitieke redenen onder druk 
staat, weerklinkt opnieuw de vraag waarom een economie 
de facto moet groeien. Het idee van ‘degrowth’, of zich ver-
zetten tegen de druk om te groeien, is niet nieuw. Waarom 
nemen we geen genoegen met wat er is en wat we hebben? 

Tegenstanders suggereren dat enkel bedrijfsleiders en 
kapitaalbezitters uit zijn op groei. Maar groei is noodza-
kelijk als we niet willen verarmen of willen inleveren op 
levenskwaliteit. Het is de productiviteitsgroei en economi-
sche groei, dankzij bijvoorbeeld innovatie, die ervoor 
zorgt dat in het verleden zorg en sociale rechten konden 
uitbreiden en dat we vandaag meer vrije tijd en levens-
comfort hebben dan zoveel decennia geleden.

Groei zorgt ervoor dat we de vergrijzing aankunnen en 
creëert middelen om de pensioenen te betalen. Het is wel-
licht geen toeval dat in landen waar pensioenen gebaseerd 
zijn op kapitalisatie – dus het sparen van de pensioengel-
den – werknemers en werkgevers veel beter samenwerken 
als het op het besturen van het bedrijf of het nemen van 
maatschappelijke verantwoordelijkheid aankomt. Wie 
pleit voor ‘degrowth’ beseft vaak onvoldoende dat de 
factuur voor het afzweren van economische groei vooral 
bij gewone mensen terechtkomt.

Groei is noodzakelijk als we  
niet willen verarmen of willen  
inleveren op levenskwaliteit.

Noël Slangen 
Algemeen directeur   
POM Limburg 

7     —     N o t e n d o p

De Belgische coöperatie van groente- en 
fruittelers BelOrta en kwartscompo-
sietproducent Diresco kampen met 
grote hoeveelheden bedrijfsafval. 
Daarom startten beide bedrijven in 
2020 een innovatietraject binnen het 
Interreg-project Wanderful.stream. In 
samenwerking met designers en techno-
logen pakten ze hun reststromen aan. 

Jaarlijks verdeelt BelOrta ongeveer 3,5 
miljoen houten fruitkisten. Daarvan 
wordt zowat 10 procent terug ingeleverd 
en twee à drie keer hergebruikt. Daarna 
belanden de kisten onherroepelijk op 
de brandstapel. Het expertenteam van 
Wanderful.stream stelde voor om over 
te schakelen naar een houten alternatief 
voor de bodems van de fruitkisten. Die 
verlagen significant de materialenvoet-
afdruk van BelOrta. 

Bij de productie van kwartscomposiet-
platen ontstaat er bij Diresco jaarlijks 
zo’n 6.000 ton slijpafval. Tel daar het 
mengafval bij op, en de twee afvalstro-
men zijn samen goed voor 20 procent 
van het materiaalverbruik. Het totale 
prijskaartje bedraagt dan ook meer dan 
drie miljoen euro. Een tiger team, dat 
focust op procesverbetering, kan daar 
verandering in brengen en de prijs van 
het materiaalverbruik binnen twee jaar 
halveren.   E
E  www.wanderful.stream 

Bedrijfsafval 
BelOrta en 
Diresco wordt 
nieuw product 
in POM-project

Wat als je een idee of een 
droom zo precies onder 
woorden weet te brengen 
dat een robot er binnen de 
minuut een passend beeld 
bij kan maken? Het lijkt 
misschien sciencefiction, 
maar toch kan het al. Zo is 
de cover van dit magazine 
niet door een illustrator 
of grafisch vormgever 
gemaakt, maar door het 
AI-programma Midjourney. 

Een cover gemaakt door 
artificiële intelligentie

Aan de hand van artificiële 
intelligentie genereert die tool 
elke afbeelding die je maar wil. 
Voor het coverbeeld gebruikten 
we de zin ‘Futuristic Mining 
Helmet With Headlamp’, en 
kregen we dit mooie resultaat. 
Kunstmatige intelligentie is 
geen verre toekomstmuziek, 
maar dringt ons dagelijks leven 
meer en meer binnen. Hoog tijd 
dus om mee op die digitale kar 
te springen.   E

Waarom we groeien

Medewerkers Ferm 
Thuiszorg gaan digitaal in 
innovatieproject POM Limburg

Via hun eigen gezinszorgsoftware 
kunnen medewerkers van Ferm 
Thuiszorg nu ook verpleegkundige 
patiëntgegevens raadplegen. Die  
nieuwe digitale koppeling kwam er 
dankzij het EFRO-project rond digitale 
zorginnovaties, waarvan POM Limburg 
één van de leidende partners is. De 
koppeling bevordert de samenwerking 
tussen gezinszorg, thuisverpleging, 
huisarts en apotheker. 

Medewerkers van gezinszorg zijn vaak 
vertrouwenspersonen voor cliënten, 
en hebben daardoor een belangrijke 
signaalfunctie voor zorgverstrekkers, 

zoals de huisarts of thuisverpleger.  
Tot op heden beschikten zij echter  
niet over de juiste tools om die  
signalen te geven. Door de nieuwe 
digitale koppeling komt daar nu  
verandering in. Concreet werd een 
koppeling gelegd tussen twee bevei-
ligde platformen voor patiëntgegevens, 
Vitalink en mijnThuisverpleging, en 
de gezinszorgsoftware. Door die link 
kunnen alle partijen de nodige data 
raadplegen. Het gaat dan zowel om  
de medewerker van gezinszorg als  
de thuisverpleegkundige, maar  
bijvoorbeeld ook de huisarts,  
diëtist of kinesist.   E



POM Limburg voert een verkennende 
studie uit voor de vestiging van een 
internationale basis- en middelbare 
school op Limburgse bodem. In zo’n 
school wordt lesgegeven in een buiten-
landse taal, in de praktijk meestal 
Engels. De leerlingen zijn vaak kinderen 
van expats of buitenlandse kenniswer-
kers. POM Limburg zet nu samen met 
de Limburgse investeringsmaatschappij 
LRM, Corda Campus en gedeputeerde 
voor Onderwijs Bert Lambrechts een 
studie op om de haalbaarheid van het 
project na te gaan. De resultaten worden 
tegen het einde van 2022 verwacht. 

Een internationale 
school in Limburg?
 POM Limburg onderzoekt haalbaarheid

9     —     N o t e n d o p8     —     N o t e n d o p

Het Chinees-Amerikaans 
bedrijf ZhenGe Biotech 
opent voor het eerst een 
Europese vestiging, en 
doet dat in Limburg. 
POM Limburg haalt 
het bedrijf naar Health 
Campus Limburg. Die 
nieuwe campus in 
Diepenbeek wordt het 
referentiepunt voor de 
digitale zorgeconomie, 
zowel in Vlaanderen als 
daarbuiten. 

De snelgroeiende 
farmaspeler heeft al 
vestigingen in het 

Chinese Shanghai en het 
Amerikaanse Maryland, 
en haalde recent meer dan 
90 miljoen euro op bij een 
reeks investeerders. Het 
bedrijf wilde al enige tijd 
uitbreiden naar Europa, 
en koos nu expliciet voor 
Limburg. ZhenGe zal 
haar Europese vestiging 
kleinschalig opstarten 
met een vijftal mede-
werkers, en wil in eerste 
instantie vooral inzicht 
krijgen in de Belgische 
markt met het oog op de 
opstart van een nieuwe 

Biotechbedrijf ZhenGe  
investeert 1 miljoen  
in Limburg

Onder impuls van POM Limburg 
ontwikkelen twee Genkse bedrijven, 
Aperam en Werkhuizen Hengelhoef, 
samen een machine om ondergronds 
vacuümbuizen te produceren voor de 
Einsteintelescoop. Met hun nieuwe, 
baanbrekende productietechniek 
bouwen de bedrijven mee aan het 
grootste vacuümsysteem op aarde. 

De twee Genkse bedrijven stappen 
in een consortium met het Duitse 
lasbedrijf FEF en de Universiteit van 
Aken om dit vacuümsysteem verder 
te ontwikkelen. Concreet bouwen de 
bedrijven samen aan een machine om 
grote lengtes aan vacuümbuizen onder-

gronds te kunnen produceren. Dat zou 
het titanenwerk in grote mate verlich-
ten, en de kost van het vacuümsysteem 
sterk naar beneden halen.

De Einsteintelescoop is een ultra-
modern onderzoekscentrum naar de 
oorsprong van het heelal, zwarte gaten 
en sterren. De driehoekige telescoop, 
met zijdes van 10 kilometer lang, 
wordt zo’n 300 meter onder de grond 
gebouwd. In 2025 beslist Europa welke 
van de twee kandidaatregio’s, het 
Italiaanse eiland Sardinië of de Maas-
Rijnregio, het observatorium mag 
bouwen. De komst van de telescoop zou 
de regio rond het drielandenpunt twee 

De SALKturbo-taskforce zette in 
juni het licht op groen voor zestien 
nieuwe projecten die kaderen binnen 
het economisch toekomstplan van 
de provincie. Daarmee staat de teller 
intussen op 61 goedgekeurde projecten, 
die Limburg duurzamer, inclusiever, 
digitaler en competitiever zullen 
maken. Samen vertegenwoordigen ze 
een investering van 192 miljoen euro. 
Meer dan de helft daarvan gaat naar de 
ontwikkeling van nieuwe, economische 
themacampussen voor enkele van de 
speerpuntsectoren van POM Limburg: 
bouw, maak, health en logistiek. 

Om de financiering rond te krijgen 
leidt de dienst Europa van de provin-
cie Limburg de projecten toe naar de 
Europese subsidiefondsen. De doel-
stellingen van SALKturbo sluiten dan 
ook feilloos aan op de prioriteiten van 
Europa. Door de erkenning als transi-
tieregio ligt er een aparte enveloppe van 
109 miljoen euro EFRO-middelen voor 
Limburg klaar. Die middelen zijn een 
belangrijke hefboom om een sprong 
voorwaarts te maken in de transitie 
van de provincie.    E
E   www.salkturbo.be 

Taskforce  
SALKturbo  
keurt 16 nieuwe 
hefboomprojecten 
goed

Een internationale school kan het inves-
teringsklimaat in Limburg gunstig 
beïnvloeden. Door het internationale 
imago van Limburg op te blinken, wil 
POM de provincie interessanter maken 
als vestigingsregio. Buitenlandse 
bedrijven kiezen hun internationale 
vestigingsplaats niet alleen meer 
op basis van harde factoren, zoals 
afzetmarkt of aanwezigheid van 
grondstoffen. Zachte factoren worden 
alsmaar belangrijker, zoals tevreden-
heid van medewerkers, uitstraling van 
de regio en aanwezigheid van talent.   E
E   www.expatcentrelimburg.com

miljard aan investeringen en 1.500 jobs 
opleveren. 

In de Einsteintelescoop wordt onder-
zoek gedaan naar zwaartekrachtgolven, 
veroorzaakt door minimale vervor-
mingen van de aarde. Om de golven te 
detecteren, worden in de tunnels van 
het observatorium lasers afgevuurd 
op spiegels. Omwille van de grote 
trillingsgevoeligheid moeten die lasers 
doorheen vacuümbuizen geschoten 
worden. In zijn totaliteit gaat het om het 
grootste vacuümsysteem op aarde.   E
E   www.et2smes.eu

Aperam en Werkhuizen Hengelhoef bouwen 
machine om ondergronds buizen te  
produceren voor Einsteintelescoop

productie-eenheid. Daartoe 
investeert het bedrijf 1 
miljoen euro in Limburg. 

De komst van ZhenGe past 
binnen het sterke ecosys-
teem rond gezondheidszorg 
dat POM Limburg op de 
Health Campus uitbouwt. 
Het gaat nu al om het vijfde 
beloftevolle bedrijf dat haar 
vestiging op de campus 
bevestigt, en de tweede 
internationale speler.   E
E   www.healthcampus.be
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Onder de noemer ‘EMR H2 Booster’ 
bundelen negen partners – waaronder 
POM Limburg – de krachten om een 
groene waterstofeconomie in de Maas-
Rijnregio te ontwikkelen. Waterstof is 
een gas dat met gebruik van hernieuw-
bare elektriciteit uit water kan worden 
geproduceerd. Daarom zal het een 
sleutelrol spelen in het koolstofvrije 
energiesysteem van de toekomst, ter 
vervanging van fossiele brandstoffen. 
Belangrijk is dat waterstof sectoren 
koolstofvrij kan maken. En dat vooral 
in sectoren waar elektrificatie enorm 
moeilijk of duur is, zoals de industrie-
sector of zwaar vrachtvervoer. 

De focus van het Interreg-project ligt 
vooral op het stimuleren van inno-
vatie, demonstratie en kennisdeling 
in de regio. Het project streeft ernaar 
partijen te verbinden en innovatie in 
de waterstofketen te versnellen om zo 
duurzame groei en werkgelegenheid 
te creëren. Zo organiseren de pro-
jectpartners matchmakingsessies en 
inspiratiebijeenkomsten. Tot slot brengt 
H2 Booster alle industriële spelers en 
regionale sterktes rond groene water-
stof in kaart.    E 

E  www.emrh2booster.eu 

Nieuw Interreg- 
project versnelt  
waterstof- 
ontwikkelingen  
in Maas-Rijnregio

Nieuwe campus duurzame 
mobiliteit in Lommel

In Lommel komt een nieuwe campus 
rond groene en slimme mobiliteit. 
Vijf partners - POM Limburg, de stad 
Lommel, Flanders Make, Ford Lommel 
Proving Ground en E-Trucks Europe - 
gaan hiervoor een samenwerking aan. 
De omschakeling naar duurzame mobi-
liteit verloopt trager dan gehoopt en 
daar willen de partners verandering in 
brengen. Het doel is om het onderzoek 
naar en de ontwikkeling van duurzame 
mobiliteit te verankeren in Noord-
Limburg en zo de transitie naar een 
emissievrije toekomst te versnellen. 

De nieuwe campus bundelt alle 
kennis rond emissievrije mobiliteit. 

In een nieuw onderzoekscentrum 
kunnen ontwikkelaars van duurzame 
voertuigen terecht om die wagens 
te testen of verder te ontwikke-
len. Maar bedrijven kunnen er ook 
kennismaken met schone en slimme 
mobiliteit, bijvoorbeeld door proefrit-
ten en demonstraties. Verder wordt een 
incubator voor studenten, start-ups en 
bedrijven als experimenteer- en samen-
werkingsruimte gecreëerd.

Alle troeven voor een duurzame mobi-
liteitscampus zijn aanwezig in Lommel. 
De stad focust al langer op hernieuw-
bare energie en wil daarin blijven 
pionieren. Daarnaast biedt Ford Lommel 

Proving Ground 100 kilometer testbaan 
met testpiloten, ingenieurs en topinfra-
structuur, zoals de nieuwste laadpalen. 
Naast de testbaan ligt het strategisch 
onderzoekscentrum Flanders Make, 
dat de samenwerking versterkt door 
onderzoeksfaciliteiten aan te bieden. 
Tot slot stapte ook wagenproducent 
E-Trucks Europe in het project. Sinds 
2010 produceren ze waterstof-elektri-
sche voertuigen, en bouwden hier al heel 
wat expertise rond op.   E

Captain’s table rond  
XR-technologie in de bouw

Maandelijks organiseert POM Limburg 
een captain’s table, een ontmoeting 
tussen interessante en innoverende 
organisaties. Elke bijeenkomst staat in 
het teken van een actueel thema of een 
gezamenlijke uitdaging. Wie mee aan 
tafel schuift maakt niet alleen kennis 
met het aanbod, maar ook met de 
uitdagingen van de anderen. Het doel is 
om nieuwe samenwerkingsverbanden 
en verrijkende inzichten te creëren. 
Voor de zesde bijeenkomst zette 
Embuild Limburg haar deuren open. 
De gespreksstof aan tafel: toepassingen 
van XR-technologie in de bouwsector.

XR-technologie – of extended reality 
– is de brede verzamelnaam voor alles 
wat te maken heeft met het digitaal 
uitbreiden van de echte wereld, zoals 
AR, VR en MR. De toepassing ervan 
kan voor grote competitiviteitsspron-
gen zorgen in vele sectoren, waaronder 
de bouw. Tijdens de captain’s table 
discussieerden de deelnemers over de 
noden van de bouwsector en de huidige 
XR-toepassingen. Tot slot werd gespro-
ken over de toekomst van extended 
reality in de bouw.   E

Kan Hayen  
Laser Technology 
productie 80% 
versnellen?
POM-project QRM4.0 kort 
doorlooptijd maakbedrijven in“Bravoure. Daar ontbreekt het Limburg 

vaak aan. Maken is beginnen, en begin-
nen is durven.” Met die woorden opende 
gastheer Rick de Leeuw in mei 2022 het 
POM-jaarevent, dat voor het eerst sinds 
de coronacrisis weer kon plaatsvinden. 
Zo'n 400 genodigden maakten in een 
uitverkocht CCHA kennis met de talrijke 
projecten waar POM Limburg dagelijks 
aan werkt. 

De ontwikkelingsmaatschappij groeide 
de laatste jaren uit tot een volwaardige 
economische regisseur in Limburg. 

“Eén van de grootste uitdagingen in 
Limburg is de mentale uitdaging”, zegt 
voorzitter Tom Vandeput. “Limburgers 
gaan er vaak ten onrechte van uit dat men 
50 kilometer verder meer kan, verder 
staat, creatiever of ondernemender is.”

“Economie is gebaseerd op vertrouwen, 
en dat ontbreekt momenteel”, zegt 
POM-directeur Noël Slangen. “Door 
de internationale onrust zitten we in 
een totaal ontwrichte situatie. In zijn 
evolutietheorie sprak Darwin van een 
natuurlijke selectie, waarbij zwakke 
soorten plaats maken voor sterke. Dat 
wordt vaak vertaald als ‘de wet van 
de sterkste’, maar dat is in feite een 
misvatting. De sterkste is namelijk 
degene die zich het best kan aanpassen 
aan de omstandigheden. En dat is wat 
Limburgse bedrijven, werknemers, 
kennisinstellingen en overheden in deze 
crisistijden moeten doen, het liefst samen. 
In die samenwerking willen we bij POM 
Limburg het verschil maken.”   E

Veel bravoure  
op POM-jaarevent

Het Truiense metaalbedrijf 
Hayen Laser Technology 
heeft de ambitie om binnen 
drie jaar haar productie-
proces met 80 procent te 
versnellen. Daarvoor kan 
het op de steun rekenen 
van QRM4.0, een Europees 
project van POM Limburg 
en partners. Vandaag kan bij 
Hayen de doorlooptijd van 
bestelling tot levering tot 
acht weken oplopen. Om die 
tijd drastisch te reduce-
ren zal het metaalbedrijf 

nieuwe software implemen-
teren en Quick Response 
Manufacturing-cellen 
opstarten voor kleine orders. 
Zo vermindert de stress bij 
de medewerkers en creëert 
het bedrijf extra capaciteit 
met snellere leveringen als 
gevolg. Maakbedrijven staan 
voor de uitdaging om steeds 
sneller en meer op maat te 
produceren. Om hen daarin 
te ondersteunen riepen 
POM Limburg en partners 
het project QRM4.0 in het 

leven. Dat brengt bedrij-
ven uit de Maas-Rijnregio 
dichter bij Quick Response 
Manufacturing (een bedrijfs-
brede groeistrategie om de tijd 
tussen bestelling en levering 
van een maakbedrijf in te 
korten, nvdr) en industrie 
4.0. Na bedrijven als Merger 
en DroneMatrix is Hayen 

Laser Technology de vijfde 
Limburgse onderneming die 
een QRM-coachingtraject 
aanvraagt.   E
E   www.qrm4.eu



Waarom  
de hoop van 
Indonesische 
zeepaardjes in 
bioplastics ligt

Per jaar produceren we zo'n 368 miljoen ton  
aan plastic, verdeeld over tal van producten als 
auto’s, boodschappentasjes en zelfs cosmetica. 
Maar wat is plastic eigenlijk? En zijn bioplastics 
beter voor het milieu? POMblad ging op  
zoek naar antwoorden. 

T oen de Amerikaanse fotograaf 
Justin Hofman (39) in de 
herfst van 2016 voor de kust 
van het Indonesische eiland 

Sumbawa een zeepaardje voorbij zag 
zwemmen met een plastic wattenstaafje 
aan zijn staartje aarzelde hij geen 
seconde. Hofman maakte die beroemde 
foto waarmee hij dat jaar de finale van 
de Wildlife Photographer of the Year 
haalde en startte een werelddebat. “Ik 
zou willen dat deze foto niet bestond, 
maar nu dat wel zo is, wil ik dat iedereen 
hem ziet”, schreef hij op zijn Instagram. 
“Deze foto is typerend voor de huidige 
en toekomstige staat van onze oceanen.” 
En meteen kreeg de plasticindustrie 
de wind van voren. “Volgens sommige 
rapporten zou er bij ongewijzigd beleid 
in 2050 meer plastic dan vis in onze 
oceanen en zeeën zijn. Beangstigend!”, 
waarschuwde het toonaangevende 
tijdschrift National Geographic. 

Plastic is niet de vijand

Het eerste plastic werd aan de wereld 
voorgesteld op de International 
Exhibition in Londen in 1862. Het woord 
plastic komt van het Griekse woord 
plastikos, dat 'kneden' of 'vormen' 
betekent. Tijdens het maakproces kan 
de stof namelijk makkelijk van vorm 
veranderd worden. Rond 1840 vraagt 
de Brit Thomas Hancock een patent 
aan op gevulkaniseerd rubber. Door 
toevoeging van zwavel wordt het zachte 
rubber harder en duurzamer. Zo kunnen 
banden voor fietsen en later auto’s 
gemaakt worden. In 1907 maakt de 
Belgisch-Amerikaanse Leo Baekeland 
het eerste volledig synthetische plastic 
uit aardolie. Hij vernoemt het naar 
zichzelf: bakeliet. De nieuwe stof geleidt 
geen stroom en kan goed tegen hitte. 
Men gebruikt het in een breed scala 
aan producten. Van radio’s en telefoons 

tot keukengerei, juwelen en speelgoed. 
Bakeliet is een daverend succes en duikt 
binnen de kortste tijd overal op. Al snel 
staat het nieuwe materiaal symbool 
voor het moderne leven. Maar vooral 
in de tweede helft van de twintigste 
eeuw neemt plastic, een verzamelnaam 
voor allerhande kunststoffen, een hoge 
vlucht. Allemaal zijn ze opgebouwd uit 
polymeren: lange moleculen die bestaan 
uit steeds dezelfde bouwstenen. Je kan 
het vergelijken met een ketting met 
allemaal dezelfde kralen. De toepas-
singen zijn de voorbije halve eeuw dan 
ook exponentieel gegroeid, omdat het 
materiaal aanzienlijke voordelen biedt. 

nuanceert Kim Ragaert, professor 
Circular Plastics aan de Universiteit 
van Maastricht. “Alleen heeft plastic 
een perceptieprobleem. Omdat het blijft 
drijven, is het zichtbaar aanwezig in 
de oceaan. Alle andere dingen die in de 
oceaan niet thuishoren, zie je niet. Dan 
krijg je natuurlijk covers van plasticsoep 
en zeepaardjes met plastic om hun 
staart. Nu ga je me niet horen zeggen dat 
er geen probleem is. Alleen, we mogen 
het kind niet met het badwater weg-
gooien. Zonder kunststoffen kunnen 
we niet. Ze zijn cruciaal en handig in 
bijvoorbeeld verpakkingen, auto’s en 
bouwproducten. En het is duurzamer E E
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‘Ik zou willen dat deze foto  
niet bestond, maar nu dat wel zo is,  

wil ik dat iedereen hem ziet!’

Fotograaf Justin Hofman
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©Justin Hofman

Zo kan het eender welke vorm krijgen, 
waardoor het een ideale verpakking is. 
Het beschermt, houdt vers en vergaat 
niet. Daardoor is de wereldwijde produc-
tie aanzienlijk gestegen: van 50 miljoen 
ton per jaar in 1970 naar meer van 400 
miljoen ton vandaag.

Alles samengeteld is er al 8 miljard 
ton plastic geproduceerd. De onver-
gankelijkheid van het materiaal is 
het belangrijkste nadeel van plastic. 
Afhankelijk van het type plastic duurt 
het twintig tot vijfhonderd jaar eer het 
volledig is afgebroken. Omdat drie kwart 
van de geproduceerde plastics wordt 
weggegooid, wordt de vervuiling elk jaar 
erger. “Maar plastic is niet de vijand”, 



E E

kwart wordt verbrand en slechts 20 
procent gerecycleerd. Van de 8 miljard 
ton die tot nu is geproduceerd, is nog 
maar 9 procent gerecycleerd. Biologisch 
afbreekbare kunsstoffen zijn een ander 
deel van de oplossing. Dat zijn plastics 
gemaakt van natuurlijke grondstof-
fen, die van nature vergaan tot water, 
koolstof en andere organische stoffen. 
Of ze zijn composteerbaar door 
enzymen of bacteriën. “Bioplastics 
zijn kunststoffen die gemaakt worden 
van hernieuwbare grondstoffen”, legt 
professor Roos Peeters van de Faculteit 
Industriële Ingenieurswetenschappen 
aan de Universiteit Hasselt uit. 
“Hernieuwbaar betekent dat ze afkom-
stig zijn van natuurlijke bronnen of 
van biomassa, zoals bijvoorbeeld het 
zetmeel uit maisplanten of cellulose 
uit hout. Deze grondstoffen zijn zo 
goed als onuitputtelijk. De tradi-
tionele plastics, zoals PET van de 
frisdrankflessen, worden gemaakt 
uit aardolie, waarvan de voorraad 
eindig is. Een kunststofmateriaal 
wordt beschouwd als bioplastic als het 
biogebaseerd is of biodegradeerbaar 
is, of beide. Biogebaseerd betekent dat 
het kunststofmateriaal van natuurlijke 
oorsprong is, biodegradeerbaar bete-
kent dat het materiaal kan afgebroken 
worden door micro-organismen uit de 
omgeving tot water, koolstofdioxide 
en compost. Composteerbare plastics 
zijn dus biodegradeerbaar. Ik geef een 
voorbeeld: PLA is biogebaseerd en 
biodegradeerbaar, het is een kunststof 

om van aardolie plastic te maken dan 
het pakweg in jouw auto te gooien en 
het te laten verbranden in de atmosfeer. 
Maar mensen hebben doorgaans geen 
inherent gevoel van waarde bij plastic. 
Wat we met metalen, die al eeuwenlang 
bestaan, bijvoorbeeld wel hebben.”

De komst van bioplastics

Recyclage helpt, maar volstaat niet. 
Nog altijd komt 55 procent van de 
plastics op vuilnisbelten terecht, een 

gemaakt uit melkzuur, dat verkre-
gen wordt uit landbouwgewassen 
zoals mais. Het is één van de meest 
geproduceerde bioplastics. PLA leent 
zich bijvoorbeeld uitstekend voor het 
presenteren en verpakken van voeding: 
denk maar aan bakjes voor groenten of 
fruit, drinkbekers, potjes voor sauzen, 
enzovoort. Een andere bioplastic die 
biogebaseerd is, maar niet biodegra-
deerbaar, is BIO-PET: de ‘Plant Bottle’ 
van Coca-Cola, gemaakt van suiker uit 
mais, is hiervan een mooi voorbeeld.”

Onuitputtelijke grondstoffen

Wat zijn de voordelen van die bio-
plastics? “Voor de biogebaseerde 
materialen: de onuitputtelijkheid van 
hun grondstoffen”, gaat professor 
Peeters verder. “Voor de biodegradeer-
bare materialen: die verdwijnen uit 
de afvalberg door de omzetting naar 
natuurlijke substanties en compost. 
Op voorwaarde dat de omgevings-
voorwaarden optimaal zijn in hun 
afvalfase. Dit kan een enorme impact 
hebben op de afvalberg. Maar er zijn 
ook nadelen, en daar moeten we niet 
blind voor zijn. De prijzen zijn op dit 
moment over het algemeen hoger dan 
de conventionele plastics. Er is de even-
tuele competitie met de voedselketen, 
omdat de grondstoffen kunnen ingezet 
worden zowel in de materialen- als 
in de voedselketen. En men moet de 
ontbossing van gebieden in rekening 
brengen tegenover de economisch meer 

E E waardevolle gewassen die de grondstof-
fen leveren voor bioplastics zoals mais 
en suikerriet.”

Het begint ook in Limburg

B4Plastics uit Dilsen-Stokkem is 
een van de snelst groeiende en meest 
kennisgedreven bioplasticsbedrijven 
ter wereld. De toepassingen zijn breed: 
van composteerbare drinkrietjes tot 
afbreekbare trimdraden, visnetten 
en textiel. Het bedrijf won er in 2021 
één van de grootste milieuprijzen ter 
wereld mee, ter waarde van 2 miljoen 
dollar. “Het eerste polymeerarchi-
tectuur-bedrijf”, zegt CEO Stefaan 
De Wildeman fier. “Met de grootste 
merken als klanten, komen steeds 
meer B4Plastics-producten in jouw 
badkamer, keuken, garage en fiets 
terecht. We zetten lokale grondstoffen 
om in bioplastics. Zo verwerken we 
bijvoorbeeld groenafval tot kunststof-
fen die gebruikt worden in afbreekbare 
of recycleerbare materialen. Elke dag 
ontstaan er tegenwoordig totaal nieuwe 
biokunststoffen in Limburg, die de 
nieuwe kunststofeconomie inluiden. 
Kijk, ik wil geen conventioneel indus-
trieel traject afleggen. Groei is niet 
alleen meer omzet, winst of fabrieken 
bouwen. Ik wil bij de Vlaming en de 
Europeaan het bewustzijn laten groeien 
om natuurlijke plastics te gebruiken. 
Weinig mensen weten dat in een auto 
tot wel 400 kilogram plastic zit. Als 
ik met pensioen ga, wil ik dat mensen 
bij de keuze van een auto de optie 
kunnen aanvinken om alles uit  
biomaterialen te maken.”

België is strenger dan Europa

Maar dat enthousiasme wordt minder 
gedeeld door de bevoegde minister. 
“Vermijden van wegwerp is belangrij-
ker dan fossiele plastics vervangen door 
bioplastics”, waarschuwt de federale 
minister van Klimaat, Leefmilieu, 
Duurzame Ontwikkeling en Green Deal 
Zakia Khattabi (Ecolo). “Dat is de reden 
waarom ik via een koninklijk besluit 
begin dit jaar een aantal eenmalige 
plastics heb verboden die vaak in het 
milieu terechtkomen als zwerfvuil.  
Het gaat onder meer om wegwerp 
plastic bestek, borden en rietjes. Dit is 
een verbod ingegeven door de Europese 
richtlijn voor single use plastics. Maar 
België gaat verder dan wat Europa 
ons vraagt. Zo voorziet het KB vanaf 

17 januari 2023 ook een verbod op het 
gebruik van lichte eenmalige plastic 
draagtassen en plastic wegwerpbekers. 
Momenteel wordt gewerkt aan nog 
meer wetgeving om het gebruik van 
eenmalige verpakkingen en andere  
eenmalige producten af te bouwen. 
Deze verboden zijn van toepassing  
op alle plastics, ongeacht of ze  
biogebaseerd of biodegradeerbaar zijn.”

“Daarbij, de recycleerbaarheid mag niet 
in het gedrang komen”, gaat minister 
Khattabi verder. “Bioplastics zijn soms 
moeilijk te onderscheiden van andere 
plastics, waardoor die gemengd raken 
met andere soorten. Biodegradeerbare 
plastics verstoren dan ook het recyclage-
proces. Kijk, bioplastics voor eenmalige 
toepassingen kunnen maar een mili-
euvoordeel hebben als ze duurzaam 
geteeld zijn of komen uit bioreststromen 
waarvoor geen andere materiaaltoepas-
singen meer mogelijk zijn. Of als ze goed 
gescheiden kunnen blijven of worden 
van andere plastics zodat recyclage niet 
verstoord wordt en geen toxische stoffen 
bevatten. En als ze werkelijk volledig 
biodegradeerbaar zijn.” Er is dus nog  
wat werk aan de winkel.

Zonder kunststoffen  
kunnen we niet

“In tussentijd kom je met gezond 
boerenverstand al heel ver”, vertelt 

professor Ragaert verder. “Neem nu 
voorverpakte groenten. Bekend voor-
beeld, de komkommer in een plastic 
hoesje. Dankzij zo'n dun hoesje van 
2 gram plastic blijft een komkommer 
elf dagen langer vers en voorkom je 
dus voedselverspilling. Op die manier 
besparen plastic voedselverpakkingen 
volgens sommige berekeningen wel 
vijf keer meer CO2-uitstoot dan dat ze 
kosten. Welke komkommer moet je 
dan kiezen in de supermarkt? Als je 
hem binnen drie dagen opeet, is die 
zonder hoesje duurzamer. Maar in de 
weekboodschappen van een druk gezin 
kan een komkommer in plastic zomaar 
de betere keus zijn. Gezond boerenver-
stand dus. Ik geef nog een voorbeeld. 
Als elk koekje individueel is verpakt, 
kun je zo'n doos beter links laten liggen. 
Ook bij glimmend karton, zoals bij 
vele kant-en-klaarmaaltijden, mogen 
de alarmbellen gaan rinkelen. Om het 
karton te beschermen is het vaak van 
een dun laagje plastic voorzien. Voor de 
plastic- én papierrecyclage is dat spul 
des duivels.”

Niet van harte

“En dan zie je dat recyclage nog een 
jonge wetenschap is”, weet professor 
Ragaert. “We zijn nog maar zo’n tien 
jaar aan het recycleren en we boeken 
elk jaar weer vooruitgang. Neem nu de 
gekleurde flessen van de wasverzach-

‘Weinig mensen weten dat in een auto  
tot wel 400 kilo plastic zit. Als ik met  

pensioen ga, wil ik dat mensen bij de keuze  
van een auto de optie kunnen aanvinken  

om alles uit biomaterialen te maken.’

Stefaan De Wildeman,  
CEO B4Plastics

‘Plastic is niet 
de vijand. Alleen 
heeft plastic een 

perceptieprobleem.’

Kim Ragaert, professor  
Circular Plastics  

Universiteit Maastricht
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ters. Een ramp om te recycleren, omdat 
die fles niet herkend wordt in het sor-
teerproces. Daarbij heeft zo’n kleurrijke 
bedrukking inkten nodig waar dan weer 
zware metalen inzitten. Trouwens, alles 
wat je er chemisch insteekt is sowieso 
niet recycleerbaar. Daarom ook die 
kartonnen rietjes in de fastfoodtenten. 
Die zijn chemisch bewerkt, simpelweg 
niet recycleerbaar en moeten dus naar de 
verbrandingsoven. De vraag is: waarom 
heb je, tenzij om medische noodzaak, 
een rietje nodig? Drink zo uit jouw beker. 
Marketing, hè. Maar kijk, tegenwoordig 
zie je nu al doorzichtige flessen met kleur-
rijke detergenten in. We leren dus bij, al is 
het niet van harte en eerder van moetens.”

Bidon

"Nog een voorbeeldje? Tijdens de  
Tour de France krijg je steeds artikels 
in de krant over renners die hun bidons 
tijdens een rit in de natuur gooien. 
Gelukkig zijn veel bidons tegenwoordig 
gemaakt van bioplastics, waarvoor 
geen fossiele brandstof nodig is  
om ze te maken."

Er zijn zelfs bidons van suikerriet. Veel 
bidons zijn ook biologisch afbreekbaar, 
al gaat dat volgens Jan Verheyen van de 
Openbare Afvalstoffen Maatschappij 
(OVAM) voorbij aan de essentie. “De 
boodschap moet zijn: je gooit niets weg. 
Het is goed dat renners hun afval weg-

gooien in zones, maar hoe afbreekbaar 
een bidon ook is, het lost het probleem 
van de afvalberg niet op. Het lijkt me 
trouwens perfect mogelijk een bidon te 
hergebruiken.”

Goede leerling Limburg

En daarbij doet onze provincie het 
niet slecht. “Limburg is altijd al een 
voorloper geweest op vlak van recy-
clage”, zegt ingenieur Veerle Belcaen 
van het recyclagebedrijf Ecoo. “Met de 
vrijwillige inzameling van restplastics 
sinds 1989 behaalde Limburg al een 
recyclagegraad van 66 procent voor 
huishoudelijke verpakkingen in 2017, 
terwijl de Europese norm 55 procent 
bedraagt tegen 2025. Dat resulteerde 
uiteindelijk tot de invoer van de nieuwe 
PMD-zak in 2021. Bij ons bedrijf in 
Houthalen werd er tot 2021 22.000 
ton plastics van consumenten per jaar 
verwerkt tot 100 procent gerecycleerde 
en 100 procent recycleerbare tuinpro-
ducten. Deze capaciteit is meer dan 
verdubbeld door bijkomende investe-
ringen in Ecoo Beringen.”

De weg naar de hel

“Kijk, het blijft een proces van vallen 
en opstaan”, vervolgt Kim Ragaert. 
“Net zoals de hel is de weg naar een 
degradeerbaar en recycleerbaar 
recyclagesysteem geplaveid met goede 
intenties. Denk maar aan de katoenen 
zakken die je al eens krijgt bij promoac-
ties, om er ‘milieuvriendelijk’ mee naar 
de slager en de bakker te gaan. Maar 
we vergeten dat om zo’n katoenen zak 
te maken je veel water en land nodig 
hebt. En vervuilend transport, want het 
katoen komt vaak van ver. Je moet die 
katoenen zak dus al 170 keer hergebrui-
ken alvorens hetzelfde milieuefficiënt te 
bekomen als een plastic draagtasje dat 
je maar één keer gebruikt. Dus de bood-
schap is, plastic zak of katoenen zak: 
‘Hergebruik die totdat er een gat in zit’.”

Koploper in octrooien

Maar halen we het alleen met gezond 
boerenverstand? Uit een studie van het 
Europees Octrooibureau (EOB) blijkt 
België een belangrijke speler binnen de 
plasticrecyclage- en bioplastictechnolo-
gieën te zijn. Die technologieën zijn van 
belang om plasticafval te verminderen 
en staan centraal binnen de Green Deal 
van de Europese Unie en de duurzaam-

heidsdoelstellingen van de Verenigde 
Staten. "Plastics zijn van essentieel 
belang voor de economie, maar plas-
ticvervuiling vormt wel een bedreiging 
voor ecosystemen overal op onze 
planeet", aldus EOB-voorzitter António 
Campinos in de krant De Tijd. "Het is 
dus goed nieuws dat we dit probleem 
kunnen aanpakken met behulp van 
innovaties die de transitie naar een vol-
ledig circulair model mogelijk maken." 
De studie wijst daarnaast op de bijzon-
dere rol van België. Ons land excelleert 
met de hoogste specialisatiegraad in 
zowel plasticrecyclage- als bioplastic-
technologieën. Belgische bedrijven en 
onderzoeksinstellingen blijken sterk op 
het gebied van mechanische recycling, 
hergebruik van afval en bioplastics op 
basis van natuurlijke polymeren.

Limburgse kunststofcommunity

“Materialen moeten zo lang mogelijk 
en zo hoogwaardig mogelijk ingezet 
worden. De algemene regel is: het juiste 
product voor de juiste toepassing 
gebruiken. Daarbij begint alles met 
een goed ontwerp. 80 procent van de 
milieu-impact van een product wordt 
immers bepaald in de ontwerpfase”, 
knikt Annelies Gorissen, sectorma-
nager Energie en Circulaire Economie 
van POM Limburg instemmend. 
“Maar bij POM Limburg denken we 
nog verder. Wij willen de kunststof-
kringloop sluiten. Om dat te bereiken 
is er meer samenwerking nodig tussen 

Om de stakeholders uit de 
kunststofindustrie dichter 
bij elkaar te brengen, richtte 
POM Limburg de kunststof-
community op. Het doel is 
om de verschillende partijen 
te stimuleren tot samenwer-
king en zo innovatie binnen 
de kunststofsector  
te versnellen. 

POM Limburg 
kunststof- 
community

‘Met de vrijwillige inzameling  
van restplastics sinds 1989, behaalde  

Limburg al een recyclagegraad van  
66 procent voor huishoudelijke verpakkingen  

in 2017, terwijl de Europese norm  
55 procent bedraagt tegen 2025.’

Veerle Belcaen, ingenieur bij  
Recyclagebedrijf Ecoo
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de verschillende partijen, zoals 
producenten, verwerkers, inzame-
laars, recyclagebedrijven, kennis- en 
onderzoeksinstellingen, sectorfe-
deraties en onderwijsinstellingen. 
Net daarom richtte POM Limburg 
de kunststofcommunity op. Door 
die verschillende mensen samen te 
brengen zorgen we voor een betere 
integratie van de Limburgse kunst-
stofwaardeketen. De deelnemers delen 
kennis om problemen van vandaag en 
morgen binnen de kunststofindustrie 
op te lossen. Vanuit de kunststofcom-
munity worden nieuwe projecten en 

samenwerkingsverbanden opgestart, 
maar we versnellen en versterken ook 
innovatie. Op die manier tillen we de 
Limburgse kunststofindustrie naar 
een hoger niveau. Door het gebruik van 
gerecycleerde kunststoffen te stimule-
ren wordt de community een hefboom 
voor de transitie naar een duurzamere 
en minder grondstoffenafhankelijke 
kunststofindustrie in Limburg.”

 “Er is nog een hele weg af te leggen”, 
besluit professor Ragaert. “Maar ik kijk 
hoopvol naar de toekomst. Ik zie het 
echt nog wel goedkomen!” EE

‘Biogebaseerde  
plastics zijn niet 

noodzakelijk beter  
dan plastics van 

fossiele grondstoffen.’

Federaal minister  
Zakia Khattabi (Ecolo)
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Lommel
(BCTN)
Binnenhaven

▲ Kanaal naar Beverlo
■ N/A
★ In aanleg

Vlissingen
Zeehaven

▲

 Schelde / Noordzee
■ TEU Inbegrepen in Gent
★ Deel van North Sea Port

Ro�erdam
Zeehaven

▲

 Rijn / Maas / Noordzee
■ 15.300.000 TEU

Antwerpen
Zeehaven

▲

 Schelde / Noordzee
■ 12.000.000 TEU

Duisburg
Binnenhaven

▲ Rijn
■ 3.700.000 TEU

Zeebrugge
Zeehaven

▲

 Noordzee
■ 2.200.000 TEU
★ Is gefuseerd met Antwerpen
 (Port of Antwerp Bruges)

Amsterdam
Zeehaven

▲

 Ijssel / Noordzee
■ 425.000 TEU 

Meerhout
/ Geel
(BCTN)
Binnenhaven

▲ Albertkanaal
■ 400.000 TEU
★ Inclusief Geel
 (buffer)

Genk
(Port of Limburg)
Binnenhaven

▲ Albertkanaal
■ 350.000 TEU
★ In aanleg

Terneuzen
Zeehaven

▲

 Schelde / Kanaal van 
 Terneuzen / Noordzee
■ TEU inbegrepen in Gent
★ Deel van North Sea Port

Luik
 (Trilogiport)
Binnenhaven

▲ Albertkanaal / Maas
■ 200.000 TEU
★ In uitbreiding

Willebroek
(TCT Hutchinson Ports)
Binnenhaven

▲

 Zeekanaal
 Brussel-Schelde
■ 200.000 TEU

Brussel
(Haven van 
Brussel/Vilvoorde)
Binnenhaven

▲

 Zeekanaal
 Brussel-Schelde
■ 120.000 TEU
★ Enkel nominaal 
 een zeehaven, 
 functioneel vooral 
 een binnenhaven

Genk
(Haven Genk)
Binnenhaven

▲ Albertkanaal
■ 100.000 TEU
★ Containers gaan 
 op termijn naar 
 Port of Limburg

Grobbendonk
(DLCT Van Moer)
Binnenhaven

▲

 Albertkanaal
■ 75.000 TEU

Deurne
(GCT)
Binnenhaven

▲

 Albertkanaal
■ 65.000 TEU

Tessenderlo
Beringen
(BCTN)
Binnenhaven

▲ Albertkanaal
■ 50.000 TEU
★ Satelliet van
 Meerhout

Gent
Binnenhaven

▲

 Schelde / Noordzee /
 Kanaal van Terneuzen
■ 262.000 TEU
★ Deel van 
 North Sea Port 

Moerdijk
Binnenhaven

▲

 Schelde-Rijnverbinding / 
 Maas / Rijn / Noordzee
■ 690.000 TEU
★ Ook shortsea

 WATERWEG VAN > TOT  TONNAGE

 Schelde Antwerpen > Noordzee Zeevaart

 Rijn Duisburg > Noordzee 18.000

 Maas (en Julianakanaal) Luik > Moerdijk 6.000 

 Hollandsch Diep Moerdijk > Noordzee 12.000 

 Rijn-Amsterdamkanaal Tiel > Amsterdam 12.000 

 Zeekanaal Brussel-Schelde Brussel > Antwerpen 12.000 

 Albertkanaal Antwerpen > Luik 12.000 

 Kanaal naar Beverlo Tessenderlo > Lommel 650 

 Schelde-Rijnkanaal Antwerpen > Moerdijk 12.000 

 Kanaal van Terneuzen Gent > Terneuzen 92.000 
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Het Albertkanaal als
economische slagader
Meer dan honderd jaar geleden sprak de Belgische
overheid haar ambitie uit om het waterwegennet uit 
te breiden. Luik zou doorheen Limburg met Antwerpen 
verbonden worden via een nieuwe waterweg, het 
Albertkanaal. Vandaag bieden de Limburgse wateren 
nog steeds een groot economisch potentieel. 
Ze zijn een essentiële schakel in de transitie naar
een duurzamere logistieke sector, die wegkilometers 
vermijdt en de binnenvaart vooropstelt.

Het Albertkanaal als
economische slagader

■

L E G E N D E

Overslag twenty-foot 
equivalent unit (TEU)

Extra info

Route

Zeehaven

Binnenhaven

Limburg

Waterweg
(i.f.v. tonnage)
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een groot regionaal distributiecentrum 
tot bij de eindklant – lijken drones een 
mogelijk alternatief voor het vervoer 
over de weg. 

Of dat hoge verwachtingspatroon 
al gerechtvaardigd is, is nog maar 
de vraag. Dergelijke drones moeten 
immers ook overal kunnen landen, dus 
ook in een heel dicht bebouwde stads-
omgeving of op plaatsen waar pakweg 
bomen of elektriciteitsdraden 

Vier tot acht propellers, 
een gps-antenne, een rist 
camera’s die stuk voor 
stuk 360°-beelden kunnen 

schieten, een printplaat en enkele batte-
rijen. Droog aan de haak goed voor een 
gewicht van zowat 10 kilo, desnoods 
zelfs probleemloos onder de arm mee 
te nemen. In essentie is een drone niet 
veel meer dan een bijzonder flexibele 
vliegende camera, waarmee je meteen 
ook heel relevante data kan verzame-
len op bijzonder lastig toegankelijke 
plaatsen. Denk hierbij bijvoorbeeld aan 
inspecties van koeltorens, hoogspan-
ningsmasten of windmolens.

Tegelijk laten drones ons ook toe 
om via heel veel beelden een schat 
aan overzichtsdata te verzamelen, 
bijvoorbeeld van een grote bouwsite 
of een industriële werf. Almaar meer 
politiediensten zetten nu drones in, 
bijvoorbeeld om een ongevalsscène 
achteraf beter in kaart te brengen of 
om een massamanifestatie beter in de 
gaten te kunnen houden.

Drones, meer dan een 
nichetoepassing

Het idee dat de inzet van drones vooral 
beperkt blijft tot heel welbepaalde 
sectoren of nichetoepassingen, houdt 
evenwel geen steek meer, stelt Kris 
Van den Bergh. De gewezen lijnpi-
loot en luchtvaartondernemer staat 
aan het hoofd van DronePort, op een 
boogscheut van het stadscentrum 
van Sint-Truiden. Een oude militaire 
luchthaven is hier sinds eind 2018 
omgetoverd tot een business-incubator 
voor innovatieve drone-toepassingen. 
Start-ups uit de sector vinden er, naast 
kantoor- en vergaderinfrastructuur, 
ook voldoende testruimte, een oude 

DRONES: VAN 
SPEELTJE TOT 
WERKPAARD EN 
DATALEVERANCIER

landingsbaan en een handvol hangars 
en ateliers terug. Voor Van den Bergh 
is er geen twijfel mogelijk: het bedrijfs-
leven is zonder meer vragende partij 
voor de ontwikkeling van innovatieve 
drone-toepassingen. “Los van het 
militaire gebruik en van de hobbydro-
nes, die allebei al wat langer de wind 
in de zeilen hadden, is dit nog een heel 
jonge sector. De laatste jaren is het 
evenwel behoorlijk snel gegaan, en 

‘Drones zijn manusjes-van-alles:  
je kan er pizza’s mee vervoeren, maar  
ze transporteren net zo goed bloedstalen.’

E E
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Kristof Beenders 
Airobot

Jan Leyssens  
Airobot

Maar weinig nieuwe technologieën werden de voorbije jaren 

zo fel gehypet als de drone. De tuigen veroverden het militaire 

luchtruim als koele killers, ze werden het favoriete werkinstrument 

van filmmakers of luchtfotografen en ontpopten zich tot het 

nieuwste speeltje van menige brave huisvader. Toch ligt het 

grootste potentieel van de drone elders, als veilige en relatief 

goedkope leverancier van uiterst nauwkeurige data voor de meest 

uiteenlopende sectoren.

een stevige spelbreker kunnen  
zijn. Bovendien werpt ook de strenge 
regelgeving rond het commerciële 
gebruik van drones in het open lucht-
ruim voorlopig nog flink wat roet in  
het eten. “Die markt is nog heel jong  
en ook nog heel onrijp in mijn ogen", 
klinkt het bij industrieel ingenieur  
en medezaakvoerder van start-up 
Airobot Jan Leyssens. “Op termijn 
zie ik wel degelijk potentieel, maar ik 
vermoed dat het toch eerder bedrijven 
genre Amazon of Google zullen zijn  
die hier voor de technologische door-
braak zullen moeten zorgen. Enkele 
pakjes of zelfs enkele honderden  
pakjes netjes afleveren met een  
drone, dat lukt ongetwijfeld, maar  
het wordt een heel ander verhaal  
als je er dagelijks honderdduizenden 
moet versturen in alle mogelijke 
omstandigheden.”

als het op de inzet van drones in een 
B2B-context aankomt, staan we nu echt 
wel aan het begin van een revolutie. 
Daarin kan Limburg, met dank aan 
deze infrastructuur, wereldwijd een 
toonaangevende rol spelen.”

De dronemarkt kende de voorbije jaren 
een explosieve groei. Als consumenten-
speeltje, maar net zo goed voor allerlei 
andere toepassingen, waardoor je gerust 
over een lichte hype kon praten. De 
drone leek het nieuwe manusje-van-al-
les: je kan er pizza’s mee vervoeren, 
maar in sommige wereldsteden worden 
de tuigen net zo goed ingezet om 
bloedstalen sneller te vervoeren. Drones 
worden ook almaar vaker in één adem 
genoemd met het pakjesvervoer, dat 
boomt dankzij de razendsnelle groei 
van de e-handel. Vooral met het oog op 
de zogenaamde last mile – het transport 
van bijvoorbeeld een postkantoor of 
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moeten worden aan- of afgevoerd. 
Hiervoor moet het baggerbedrijf dan 
heel regelmatig, soms zelfs dage-
lijks, een soort status van het terrein 
opmaken. Traditioneel werd dit soort 
berekeningen toevertrouwd aan een 
landmeter. Die liep daarvoor dan een 
hele dag op de werf rond met een stok, 
en moest daar vervolgens een aantal 
vaste punten opmeten. Zetten we 
daarvoor een drone in, dan is die klus 
veel sneller en doorgaans ook een stuk 
nauwkeuriger geklaard. 

De drone vliegt dagelijks in een bepaald 
patroon over de werf, en neemt daarbij 
honderden foto’s. Achteraf worden al 
die foto’s softwarematig samengebracht 

E E Data

Betrouwbare data: in zowat alle 
mogelijke sectoren zijn ze vandaag dé 
bouwstenen waar bedrijfsprocessen 
op draaien. Met dank aan de versnelde 
doorbraak van artificiële intelligentie. 
Steeds vaker ontpoppen drones zich 
tot hofleverancier van dat soort data, 
waardoor ze dus ook bijdragen aan de 
optimalisatie en versnelling van heel 
wat bedrijfsprocessen. “Toen drones 
nog een hype waren, gingen bedrijven 
volop op zoek naar mogelijk interes-
sante proofs of concept. Daarbij stond 
de vraag centraal of zo’n drone ook 
voldoende potentieel had om opge-
schaald te worden en vervolgens zo 
efficiënt mogelijk te worden ingezet 
in hun dagdagelijkse business", blikt 
Leyssens terug. Het bedrijf verhuisde 
naar DronePort en werkt nu vooral in 
opdracht van grote bouwbedrijven, 
politie- en brandweerdiensten. 

Leyssens geeft het voorbeeld van een 
grote bouwwerf van een baggerbedrijf. 
“Als je op zo’n werf aan grondverzet 
of grondophoging moet doen, moet 
je natuurlijk ook kunnen berekenen 
hoeveel vrachtwagens grond er precies 

en vertaald in een 3D-model van de 
bewuste werf. De voordelen zijn legio: 
drones die zo’n bouwterrein overvlie-
gen zijn in de eerste plaats een veiligere 
oplossing. Daarnaast gaat het natuur-
lijk ook een stuk sneller.”

“In de meest uiteenlopende industrie-
takken buigen specialisten zich op dit 
moment over de inzet van hun drones 
om meer én sneller data te vergaren en 
zo ook allerlei bedrijfsprocessen te ver-
beteren", bevestigt Kris Van den Bergh. 
“Denk bijvoorbeeld aan de politie, die 
drones niet enkel kan inzetten om 
luchtopnames te maken van grote 
betogingen of verkeerscongesties, maar 
die ze ook zou kunnen gebruiken om 
aan nummerplaatherkenning te doen. 
Maar drones kunnen op termijn net 
zo goed de taak van parkeerwachters 
overnemen, omdat ze op uiterst snelle 
en efficiënte wijze wagens kunnen 
identificeren waarvoor geen parkeer-
geld betaald is.”

Botsingpreventie

Toen Airobot in 2015 het levens-
licht zag, legde het bedrijfje zich 
aanvankelijk vooral toe op nieuwe 
technologie die moest beletten dat 
drones in botsing kwamen met vaste 
constructies of gebouwen.  
“We hebben ons eerst gefocust op bot-
singpreventie, zodat drones uitgerust 
met camera’s niet langer pardoes tegen 
pakweg een koeltoren zouden aanvlie-
gen. Vervolgens zijn we ons stilaan 
meer gaan toeleggen op de ontwikke-
ling van kaarttechnologie, waarvoor 
onder meer vanuit de bouwsector en 
de landbouw groeiende belangstelling 
was”, aldus Jan Leyssens.

Die zogenaamde mappingtechnolo-
gie zit nu stevig in de lift. Enerzijds 
gaat het om vluchten op relatief grote 
hoogte om alle mogelijke kaartdata 
te verzamelen, anderzijds gaat het 
om inspectievluchten. Daarbij vliegt 
de drone bijvoorbeeld tot vlakbij een 
windmolen of hoogspanningsmast, om 
zoveel mogelijk detailfoto’s te nemen. 
In beide gevallen kunnen drones voor 
een ware efficiëntiesprong zorgen. 
Sommige gigantische werven moeten 
immers tot driemaal per week in kaart 
worden gebracht om de evolutie  
van de werkzaamheden perfect te  
kunnen inschatten.

‘De waarde zit  
vooral in de data die  
drones aanleveren.’

Kristof Beenders, Airobot Piloten

Jan Leyssens: “Een bedrijf als Airobot 
biedt zowel oplossingen aan voor 
bedrijven die sporadisch metingen 
moeten uitvoeren, als voor bedrijven 
die dagelijks gestandaardiseerd met 
drones werken. Dankzij onze techno-
logie hebben we intussen al een stevige 
stap in de goede richting gezet: de 
piloot moet nu bij wijze van spreken 
enkel nog de drone uit zijn koffer 
halen, kijken of alles veilig is en het 
toestel vervolgens de lucht insturen. 
Sinds kort is er een nieuwe Europese 
wetgeving van kracht, die het mogelijk 
maakt om drones volledig autonoom te 
laten opereren.”

Als drones de status van hype min 
of meer ontgroeid zijn, dan is dit in 
grote mate ook te danken aan de wijze 
waarop start-ups zoals Airobot de voor-
bije jaren naar de technologie keken die 
de inzet van drones schaalbaar moest 
maken. En daarvoor was het ontstaan 
van een lokaal ecosysteem – waar-
binnen gespecialiseerde start-ups en 
bedrijven van buitenaf elkaar kunnen 
voeden met ideeën en nieuwe technolo-
gie – ronduit cruciaal. 

Kristof Beenders stampte in 2015 
Airobot mee uit de grond, maar kreeg 
de liefde voor alles wat vliegt al met 
de paplepel ingegeven. Zijn vader is 
lijnpiloot, hijzelf volgde een opleiding 
als ingenieur en ontwikkelde met zijn 
eerste bedrijfje ooit nog software voor 
luchthavens. Toen de drone enkele 
jaren geleden aan een steile opmars 
begon, was zijn interesse meteen 

gewekt. “Ik besefte al snel dat drones 
op zich te weinig toegevoegde waarde 
zouden bieden voor het bedrijfsleven. 
De grootste toegevoegde waarde zit 
vooral in de uitermate nauwkeurige 
data die ze kunnen aanleveren. In die 
technologiepoot zit wat mij betreft dan 
ook de grootste waarde van ons bedrijf: 
deze markt staat vandaag nog maar in 
de kinderschoenen, maar dankzij ons 
nieuwe moederbord kunnen we nu 
met de markt mee evolueren naar een 
volledig automatisch systeem.” 

In de ontwikkeling van het bewuste 
moederbord kroop ruim drie jaar 
onderzoek. Beenders: “Dit is niet 
zomaar een Chinese plaat, dit is wat 
mij betreft Intelniveau. We hebben die 
plaat zo ontworpen dat ze kan denken 
als een echte piloot: verschillende 
elektronische circuits zorgen voor het 
vliegen, de navigatie en de communica-
tie.” De jonge ingenieur klinkt dan ook 
behoorlijk resoluut: dit soort techno-
logie – waarbij soft- en hardware door 
eenzelfde bedrijf worden aangeleverd 
– is wereldtop. 

Artificiële intelligentie

Omdat het soort data en de inter-
pretatie daarvan uiteraard sterk 
sectorgebonden zijn, verwachten beide 
Airobot-oprichters dat er in de nabije 
toekomst een belangrijke nieuwe markt 
zal ontstaan. Parallel met de ontwik-
keling van artificiële intelligentie op 
maat. Of een drone nu over een ongeval, 
een groot bouwproject of een land-
bouwgebied vliegt: de basistechnologie 

voor de datacollectie verandert daarbij 
niet wezenlijk. De differentiatie komt 
pas nadien, wanneer er uit de verza-
melde data ook bepaalde conclusies 
moeten worden getrokken. 

Kristof Beenders: “Ik verwacht dan ook 
dat wij in de toekomst steeds vaker op 
zoek zullen moeten gaan naar partners 
die ons kunnen helpen bij de data-inter-
pretatie. Artificiële intelligentie is hot 
vandaag, maar staat of valt natuurlijk 
met de beschikbaarheid van geschikte 
data. Net omdat de potentiële markt 
hiervoor wereldwijd ook zo groot is, 
moeten we ook helemaal geen schrik 
hebben van mogelijke concurrenten, 
hoe dun die vandaag ook nog gezaaid 
liggen. Ik denk dat we de volgende 
jaren vooral een trend richting meer 
specialisatie zullen zien. Daarin kan 
Vlaanderen een betekenisvolle rol 
opnemen, net omdat we hier toch wel 
wat bedrijven zitten hebben die flink 
wat expertise hebben in de lucht-
vaartsector. Het is heel typisch voor 
een onrijpe, nieuwe markt dat iedereen 
in een beginstadium alles wil doen 
en aanbieden. Wij hebben nu twee 
specifieke niches gevonden – enerzijds 
de ontwikkeling van de elektronica om 
een drone volledig automatisch te laten 
vliegen, anderzijds de behandeling van 
drone-data in de cloud – en ik zie in die 
markten nog heel veel potentieel. Maar 
de ontwikkeling van een breder lokaal 
ecosysteem – waartoe DronePort een 
eerste aanzet wil zijn – kan op termijn 
ook tot tal van nieuwe bedrijven in  
deze sector leiden.”

Nu is een initiatief als DronePort  
uiteraard niet uniek, maar het reikt 
volgens Kris Van den Bergh wél de 
juiste bouwstenen aan voor de bouw 
van zo’n ecosysteem. Concreet: een 
cluster van bedrijven die elkaar kunnen 
voeden in een omgeving en infrastruc-
tuur die hen toelaat om innovatieve 
concepten en technologieën meteen ook 
uit te testen. “De combinatie van een 
landingsbaan, ateliers, kantoorruimte 
én een stimulerend wettelijk kader 
vormen onze unique selling position. Je 
kan hier werken, vergaderen en alle 
mogelijke types drones testen zonder al 
te veel wettelijke beperkingen. Vergelijk 
het met de ontwikkeling van een 
nieuwe auto: die moet op een gegeven 
ogenblik ook het testcircuit op. Eerlijk? 
Ik denk dat wij hier vandaag in Europa 
het verst staan in onze combinatie 
van enerzijds de infrastructuur en E E
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Digitale  
innovatie

Digitalisering loopt als een rode 
draad door de ontwikkeling 
van alle economische sectoren. 
Bedrijven moeten steeds meer de 
digitale kaart trekken om com-
petitief te blijven. POM Limburg 
wil daarom een voortrekkersrol 
spelen in de verdere digitalisering 
van het Limburgse en Vlaamse 
kmo-landschap. 

12 digitale 
technologieën die de 
wereld veranderen

Van blockchain over robotisering en slim-
me drones tot augmented reality: welke 
technologieën zullen ons leven en onze 
economie de komende jaren ingrijpend 
veranderen? En wie zijn de Limburgse 
bedrijven die zich vandaag al tot am-
bassadeurs van deze nieuwe industriële 
revolutie ontpoppen? In 12 verhalen 
schetst dit boek van POM Limburg en 
Lannoo Campus hoe evenveel techno-
logieën de weg naar de toekomst zijn. 
Toegankelijke verhalen die illustreren 
waar elke technologie voor staat en hoe 
ze vandaag al concreet toegepast wordt in 
het bedrijfsleven. 

Bestel je exemplaar via 
www.lannoocampus.com  |  € 34,99  |  
integraalband  |  vierkleurendruk 
ca. 224 pp.  |  isbn 978 94 014 7509 9 
Een initiatief van POM Limburg

anderzijds het wettelijke testkader op 
de grond en in de lucht.”

Een van de grootste struikelblokken 
voor de verdere groei van de sector lijkt 
vandaag nog altijd het wat onduide-
lijke en snel versnipperde wettelijke 
kader te zijn. In de meeste landen kan 
je vandaag niet zomaar beslissen om 
pakjes te transporteren met een drone, 
en voorlopig blijft de inzet ervan door 
het bedrijfsleven dan ook behoorlijk 
beperkt. “In pakweg een havengebied of 
op een industrieterrein kan je in België 

vandaag al perfect met drones werken, op 
basis van de bestaande wetgeving", geeft 
Van den Bergh aan. Los daarvan zullen er 
natuurlijk ook altijd nieuwe prototypes en 
toepassingen getest moeten worden. Het is 
onze rol om bedrijven uit de sector de kans 
te geven zich verder te ontwikkelen, nieuwe 
prototypes en technologieën uit te werken 
en te ontwikkelen. Daarvoor hebben ze 
nood aan testzones waar er plaats is voor 
onderzoek en ontwikkeling, en die busi-
ness moeten wij faciliteren.” EE

Drones  
in cijfers

2.336 drones 
Volgens de meest recente cijfers 
(2019) zijn er in België 2.336 drones 
geregistreerd.

25 miljard euro 
De wereldwijde dronemarkt 
zal tegen 2025 zowat 25 miljard 
euro waard zijn. Die wereldwijde 
dronemarkt groeit jaarlijks met 18 
procent. 

400 miljoen 
euro 
Agoria becijfert de jaarlijkse com-
merciële waarde van de Belgische 
dronemarkt op 400 miljoen euro.

Bron: Nestor Research, VS

Meer info op 
www.pomlimburg.be/kenniscel 

EXACT WETEN HOE  
DE ECONOMISCHE WIND 
WAAIT IN LIMBURG?

De Kenniscel van POM Limburg, 
uw bron van data en kennis over de Limburgse economie

Ontdek het aanbod:

• Schrijf u in voor de Limburgradar en ontvang  

op kwartaalbasis de recentste resultaten van  

de Limburgse economie

• Duik in de uitgebreide databank met provinciale en 

gemeentelijke cijfers over economie, arbeidsmarkt  

en nog veel meer

• Raadpleeg de handige sectorfiches, thematische studies, 

gemeentelijke rapporten en andere publicaties

Meten is weten.

De Kenniscel van POM Limburg 

verzamelt, ontwikkelt en analyseert 

objectieve en betrouwbare cijfers 

en kennis over sociaaleconomisch 

Limburg. Zij gaan voor u op 

zoek naar de juiste data, trends 

en inzichten  zodat u slimmere 

beslissingen kan nemen.
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Zitten er Russische spionnen 
op de Hasseltse universiteits-
banken? Zijn onze Limburgse 
wetenschappers een gemak-
kelijke prooi voor het Chinese 
Volksbevrijdingsleger? Moeten 
we tegenwoordig opletten voor 
spooks wanneer we naar de 
Nieuwjaarsinvitito gaan? “We 
mogen absoluut niet paranoïde 
worden, maar het is goed om 
oplettend te zijn en onze weten-
schappelijke kennis voldoende 
af te schermen”, zegt de woord-
voerder van de Veiligheid van de 
Staat (VSSE), beter bekend als de 
Staatsveiligheid. 

Maart 2021. Ons land zet zo’n 21 Russische 
diplomaten het land uit op verdenking van 
spionage. Het gaat om mensen die werkten 
op de Russische ambassade in Brussel en 
het Russische consulaat in Antwerpen. Ze 
staan geaccrediteerd als diplomaat, maar 
zouden zich bezighouden met spionage. 
“Spionage is terug van nooit echt wegge-
weest”, steekt de woordvoerder van de 
Veiligheid van de Staat (VSSE) van wal, die 
liever niet met naam in het artikel genoemd 
wil worden. “In de periode van de aansla-
gen heeft de VSSE prioritair gefocust op 
terrorisme door een gebrek aan capaciteit 
om evenveel in te zetten op al onze wet-
telijke opdrachten. Nu staat ook spionage 
terug bovenaan de agenda. België, en meer 
bepaald Brussel met zijn Europese instel-
lingen, de NAVO en andere internationale 
organisaties, is een interessant terrein 
voor buitenlandse inlichtingendiensten. 
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aan de Demer?
Mata Hari
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Covers

Voor welke personen moeten we 
bijzonder opletten? “Algemene 
uitspraken daarover doen, is gevaar-
lijk”, waarschuwt de Veiligheid van de 
Staat. “We moeten steeds de context 
bekijken waarin we ons bevinden. 
Maar als bepaalde wetenschappelijke 
of economische belangen de interesse 
wekken van buitenlandse diensten, 
moeten we ons er bewust van zijn dat 
er covers kunnen gebruikt worden 
om informatie in te winnen. Sommige 
buitenlandse studenten, bijvoorbeeld 
doctoraatsstudenten, komen naar 
Belgische universiteiten of lopen stage 
bij innovatieve bedrijven met als doel 
een maximum aan technische of weten-
schappelijke kennis in te zamelen. 
Ze kunnen zich ook toespitsen op de 
interne organisatie van een bedrijf 
om op die manier toegang te krijgen 
tot informatie die ze aan de diensten 
in hun land van oorsprong kunnen 
doorgeven.”

Het rookgordijn van Wang P. 

“De Chinese Wang P. begon in het 
academiejaar 2010-2011 als doctoraats-
student aan de rechtenfaculteit van 
de Vrije Universiteit Brussel”, schrijft 
onderzoeksjournalist Lars Bové in de 
krant De Tijd van 22 mei 2022. “Nadat 
hij in september 2012 was teruggekeerd 
naar China, tekende hij bij het begin 
van het academiejaar in 2015 opnieuw 
present in Brussel om zijn doctoraats-
thesis af te werken. De VUB betaalde 
de Chinese doctoraatsstudent niet. 
Hij werd via een beurs gefinancierd 
door de Chinese overheid. Hoewel zijn 
doctoraatsthesis al in 2018 klaar moest 
zijn, was dat vorig jaar na ruim tien jaar 
onderzoek nog niet het geval. In een 
nota waarschuwde de Staatsveiligheid 
begin vorig jaar dat Wang P. een 
gevaar voor de veiligheid van België 
vormt. Hij was op de radar versche-
nen in de strijd tegen inmenging en 
spionage. Zowel zijn gedrag als zijn 
contacten met geheim agenten wijzen 
er volgens de Staatsveiligheid op dat 
de doctoraatsstudent voor de Chinese 
inlichtingendiensten werkt.  
Zijn statuut is een rookgordijn  
om onder meer rond te reizen in  
de Europese Unie.”

Chinese leger in de aula

Een Vlaamse wetenschapper getuigt 
anoniem in De Tijd: “We krijgen 
geregeld vragen van Chinese studenten 
om hier één of twee jaar te werken. De 
Chinese overheid betaalt dat onder-
zoek dan via de China Scholarship 
Council-beurzen. Wij moeten niet meer 
doen dan die Chinese onderzoeker 
begeleiden. Toen ik onlangs zo'n vraag 
kreeg, ging ik alleen na of het werk 
van de onderzoeker aansloot bij mijn 
expertise, of hij enigszins goed Engels 
sprak en of hij van een ‘topuniversiteit' 

kwam. Dat bleek het geval. Verder 
stond ik daar niet bij stil. Pas later 
ontdekte ik dat hij een militair was. 
Op geen enkel moment was mij dat 
vooraf duidelijk gemaakt. Zelfs toen hij 
hier werkte, leek die man gewoon een 
doctoraatsstudent zoals alle anderen. 
De technologie die we samen onder-
zochten leent zich ook voor militaire 
doeleinden. Pas na verloop van tijd 
heeft ‘men’ mij daarop gewezen. Toen 
ik zijn universiteit beter checkte, bleek 
die verbonden te zijn aan het Chinese 
leger. Het was naïef, nu zou ik het niet 
meer doen. Ook mijn collega's worste-
len daarmee. Iedereen stelt een beetje 
zijn eigen grenzen. Maar er is duidelijk 
nood aan bewustwording.”

Op zoek naar kwetsbare personen

“Spionage beperkt zich niet tot de 
diefstal van vertrouwelijke of geheime 
documenten”, weet de woordvoerder 
van VSSE. “De werkwijze is veeleer ver-
gelijkbaar met een puzzel, waarvan elk 
onderdeel een extra element vormt dat 
tegen je belangen kan worden ingezet. 
Informatie over de interne werking 
van je organisatie, haar structuur, de 
persoonlijke problemen en belangen, 
maar ook de interpersoonlijke relaties 
of zelfs gewoon de contactgegevens 
kunnen buitenlandse spionnen 

interesseren. Het gaat logischerwijs 
om diplomatieke of economische 
belangen, maar ook om talloze andere 
domeinen zoals onderzoek, innovatie, 
investeringen, media, immigratie, 
religieuze aangelegenheden, enzovoort. 
Ook gecentraliseerde databanken en 
degenen die er toegang toe hebben, 
kunnen een doelwit vormen.”

Amerikaans-Duitse vragen  
van nationale veiligheid

De dreiging komt niet alleen 
uit China. Zo leek de Duitse 
Bundesnachrichtendienst (BND), 
een van de drie geheime diensten 
van Duitsland, er helemaal geen 
probleem mee te hebben om Belgen te 
bespioneren. Dat bleek in mei 2015 uit 
gelekte documenten van een hoor-
zitting achter gesloten deuren in het 
Duitse parlement. Hoe de Duitsers 
dan concreet Belgen bespioneren, 
kwam diezelfde week aan het licht 
tijdens een persconferentie van het 
Oostenrijkse parlementslid Peter Pilz 
en het Belgische Kamerlid Stefaan Van 
Hecke (Groen). Ze onthulden dat de 
BND jarenlang telecommunicatielijnen 
van en naar België heeft onderschept in 
opdracht van de Amerikaanse National 
Security Agency (NSA). Voor België 
ging het om vijftien verschillende 

E E Ons land telt ook heel wat spin-offs 
van universiteiten en andere bedrijven 
die wetenschappelijke of hoogtechno-
logische kennis beheren. Ook dat kan 
interessant zijn voor bepaalde buiten-
landse diensten. Kunnen we cijfers 
geven? Hoeveel spionnen een land of 
een regio telt, is een evolutief gegeven 
en bovendien per definitie moeilijk te 
bepalen. Maar de aanwezigheid van 
bepaalde instellingen kan een aantrek-
kingskracht hebben op diensten die er 
belang bij hebben om een bepaald soort 
kennis in te winnen.”

Bevoordeling en destabilisatie

Maar wat houdt spionage nu precies 
in? Moeten we opletten voor mensen 
in lange regenjassen op een bankje 
turend achter een veel te grote krant? 
“Spionage en inmenging zijn dreigin-
gen die per definitie weinig zichtbaar 
zijn”, legt de woordvoerder van het 
VSSE uit. “In die context wordt op 
een misleidende of clandestiene 
manier inlichtingen verzameld of 
invloed uitgeoefend. Dat kan bij-
voorbeeld door zich in te mengen in 
netwerken die interessant zijn voor 
de inlichtingenagent. Op die manier 
verwerven spionnen een onrechtmatig 
voordeel dat ze daarna misbruiken 
bij diplomatieke of commerciële 
onderhandelingen. 

dan niet alleen om Rusland of China: 
tal van buitenlandse mogendheden  
maken er gebruik van.” 

Ook in Limburg? “Een onbekende 
buitenlandse gastprofessor die je 
ontmoet hebt op een conferentie  
nodigt je uit op restaurant. Het klikt en 
je ontmoet elkaar meer dan één keer. 
Door de vriendschap die ontstaat, ver-
mindert je waakzaamheid en je begint 
je indrukken en allerlei roddels over de 
leden van het directiecomité te delen. 
Het is belangrijk om waakzaam te zijn, 
wanneer je de indruk zou krijgen dat 
er meer aan de hand is dan enkel een 
vriendschappelijke ontmoeting.”

Achter een façade van 
hoffelijkheid

“Offensieve buitenlandse inlichtin-
gendiensten werken zeer discreet 
en maken gebruik van dekmantels”, 
gaat de woordvoerder van de VSSE 
verder. “Hun spionnen doen zich voor 
als diplomaat, journalist, ambtenaar, 
lobbyist, onderzoeker, professor of 
eender welke andere functie, zolang 
die maar legitiem of geloofwaardig 
genoeg is om met jou in contact te 
kunnen treden. België telt zo honder-
den buitenlandse inlichtingenofficieren 
die werken onder een dekmantel. De 
manier waarop mensen gemanipu-
leerd worden kan zeer uiteenlopende 
vormen aannemen. Het kan gaan om 
een professionele of vriendschappelijke 
relatie waar een verborgen agenda 
achter schuilgaat, verstopt achter een 
façade van hoffelijkheid, gedeelde 
ideologische of culturele referenties 
en vleierijen. Dit type van relatie is 
doorgaans asymmetrisch: meestal 
neemt je gesprekspartner het initiatief 
bij de contacten en toont hij zich altijd 
genereus en dienstbaar. Die schijnbaar 
onschuldige handelingen dienen om 
een klimaat van vertrouwen te schep-
pen, maar die valse vriendschap is de 
voedingsbodem voor manipulatie.”

communicatielijnen, waarvan tien via 
voormalig telecombedrijf Belgacom. De 
toenmalige Amerikaanse viceminister 
van Binnenlandse Veiligheid Alejandro 
Mayorkas was er snel bij om te sussen 
en reageerde in de krant Tagesspiegel 
am Sonntag: “De Amerikaanse geheime 
dienst NSA heeft met de hulp van de 
Duitse inlichtingendienst BND niet aan 
bedrijfsspionage gedaan. We hebben 
geen economische spionage gepleegd 
die Amerikaanse bedrijven een econo-
misch voordeel zou opleveren. Dat is 
niet onze aanpak.” Volgens Mayorkas 
ging de samenwerking met BND alleen 
over ‘vragen van nationale veiligheid’.

Frustratie leidt tot manipulatie 

“Offensieve inlichtingendiensten zijn 
gespecialiseerd in het manipuleren van 
mensen. Ze spelen in op de kwetsbaar-
heden en de frustraties van individuen. 
Gebrek aan erkenning, toenemende 
rancune of onopgeloste functione-
ringsproblemen vormen een ideale 
voedingsbodem voor manipulatie. 
Vandaar dat een gezond en zorgzaam 
personeelsbeleid een essentieel element 
is om dit soort frustraties te voorko-
men. Zorg ervoor dat de toegang tot de 
meest gevoelige gegevens uitsluitend 
is voorbehouden aan personeelsleden 
die deze nodig hebben in het kader van 

‘In de periode van de 
aanslagen focuste de 
Staatsveiligheid op 
terrorisme, nu staat 
spionage terug bovenaan 
de agenda.’

‘Spionnen doen zich 
vaak voor als diplomaat, 
journalist, ambtenaar, 
lobbyist, onderzoeker, 
professor of student.’

‘Spionage is vergelijkbaar 
met een puzzel, waarvan 
elk onderdeel een extra 
element vormt dat tegen 
je belangen kan worden 
ingezet.’

Zo kunnen inlichtingendiensten 
nationale bedrijven van deze landen 
bevoordelen of omgekeerd, kan een 
tegenstander of een geostrategische 
concurrent worden gedestabiliseerd. 
Sommige staten gebruiken spionage en 
inmenging ook als een middel om con-
trole uit te oefenen of om vat te krijgen 
op hun gemeenschappen in ons land. 
Vooral buitenlandse inlichtingendien-
sten, hun agenten of hun bondgenoten 
zetten dergelijke methodes in. Het gaat 
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hun dagelijks werk. Door het need-to-
know-principe te hanteren, zal je het 
risico op misbruik van deze informatie 
beperken. En een procedure voor het 
vernietigen van gevoelige informatie 
verzekert een betere bescherming van 
de vertrouwelijkheid.”

Reizen naar het buitenland 

Maar ook wie al eens op handelsmissie 
vertrekt of een buitenlandse dienst-
reis plant, kan maar beter voorbereid 
zijn. “Het is dan ook sterk aanbevolen 
om voor buitenlandse dienstreizen 
een afzonderlijk toestel te gebruiken. 
Buiten onze grenzen zijn we kwets-
baarder en de offensieve diensten staan 
er sterker. Reizen vormen een uitge-
lezen kans voor spionage. Het is dus 
noodzakelijk om bijkomende voorzor-
gen te treffen. Verlaag het risico door 
het aantal documenten op je toestel tot 
het strikte minimum te beperken en je 
datadragers te beveiligen.” 

Handelsmissie gehackt

Zo werd de Belgische handelsmissie 
onder leiding van prinses Astrid van 
België naar China flink onder vuur 
genomen door Chinese hackers. Daarbij 
werden automatische aanvallen 
uitgevoerd op laptops, zijn stiekem 
apps geïnstalleerd op smartphones, 
en werd dataverkeer omgeleid via 
zendmasten in bestelbusjes bij het 
hotel waar de handelsdelegatie verbleef. 
"Maandagmiddag kreeg ik 130 automa-
tische aanvallen per uur op mijn laptop. 
Op mijn gsm werden twee apps gezet 
zonder dat ik het had gezien", vertelt 
CEO en oprichter Geert Baudewijns van 
securitybedrijf Secutec aan de krant De 
Tijd. Hij was mee met de handelsmissie 
en heeft het grootste deel van die reis 
hack-analyserend doorgebracht in zijn 
hotelkamer. Baudewijns zegt voorbe-
reid te zijn geweest, maar toch verrast 
door de hevigheid van de hackaanval-
len. "Ik wist dat er aanvallen gingen 

E E

‘Ook al zijn de gevolgen 
niet altijd zichtbaar, het 
is belangrijk te begrijpen 
dat de dreiging reëel  
kan zijn.’

komen. Zo’n handelsmissie met de 
prinses en tal van ministers werkt als 
een rode lap op een stier. Maar het was 
veel erger dan ik had verwacht.”  
Zo detecteerde Baudewijns in de lobby 
van het hotel in Peking dat smart- 
phones met geactiveerde bluetooth op 
de korrel werden genomen. Gebruik 
van VPN-software, voor een bevei-
ligde verbinding met internet, heeft 
weinig verschil gemaakt, zo schrijft 
De Tijd, omdat dit door de aanvallers 
is voorzien: zij wisten namelijk welk 
VPN-programma de Belgische overheid 
heeft aangeraden. Daarnaast is mobiel 
dataverkeer omgeleid, via een drietal 
zendmasten in bestelbusjes die waren 
geplaatst rondom het hotel van de 
handelsdelegatie.

Beschermen?

Hoe kan je jouw bedrijf of instelling 
tegen zo’n praktijken beschermen? “Om 
je te beschermen, is het van het grootste 
belang dat je je bewust bent van je 
kwetsbaarheden en dat je jezelf zoveel 
mogelijk beschermt”, concludeert de 

woordvoerder van de Veiligheid van de 
Staat. “Je medewerkers sensibiliseren 
is zeker niet onzinnig, integendeel. Ook 
al zijn de gevolgen niet altijd zichtbaar, 
het is belangrijk te begrijpen dat de 
dreiging reëel kan zijn.”  EE

In Limburg wordt per werknemer 16 procent minder 

toegevoegde waarde gecreëerd dan in Vlaanderen. Dat 

kan beter en dus formuleerde POM Limburg een dertigtal 

mogelijke acties of hefbomen om de productiviteit in 

bedrijven te verhogen. Hiermee stapten we naar een aantal 

prominente bedrijfsleiders. We vroegen hen: “Welke ingrepen 

dragen het meest bij aan de groei van jouw bedrijf?” Hoewel 

de keuzes uiteenlopen, zijn ze ervan overtuigd dat zowat elk 

bedrijf hiermee aan de slag kan.
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Het team Welkommanagement 
ondersteunt bedrijven in hun 
zoektocht naar de perfecte 
locatie in Limburg en geeft hen 
via de China Desk vaste voet 
aan de grond in China. Vanuit 
het Expat Centre Limburg helpt 
het team internationaal talent 
op weg in de regio. 

Welkom- 
management



Mijn externe adviesraad zei me:  
‘Hilde, stop met mierenneuken  
en besteed die boekhouding uit.’ 

“Horeca Vlaanderen volgt hier vandaag 
een kookworkshop”, zegt Hilde, wanneer 
ze opmerkt dat we een verse soepgeur 
in de neus hebben. “Als we onze keuken 
niet zelf gebruiken, verhuren we die.” 
Meteen tekenend voor de creatief-mer-
cantiele geest waarmee Rutten de 
leverancier van keuken- en kookgerei 
naar succesvolle wateren leidt.

Meteen over naar uw eerste 
hefboom: 'Externen inschakelen 
in bestuur'.

“Wanneer je, zoals wij, aan het groeien 
bent, is een extern klankbord nood-
zakelijk. Kijk, ik was een beetje een 
mierenneuker in de boekhouding. Ik 
begrootte bij wijze van spreken zelfs 
mijn enveloppes en postzegels (lacht). 
Dus ging ik op zoek naar externe 
adviseurs, veelal andere bedrijfslei-
ders, kennisinstellingen en financiële 
experten. Die zeiden me onomwonden: 
‘Laat het los, Hilde, en werk datage-
richt in plaats van op buikgevoel’. Dus 
wanneer ik vandaag door een minder 
goed geborsteld magazijn wandel, 
vlieg ik niet op en blijf ik weliswaar 
tandenknarsend rustig. Ik vertrouw 
op de procedures die onze operation 
manager heeft uitgetekend en kijk, de 
poetsvrouwen komen vandaag ook 
langs de rekken in het magazijn. Dat 
was moeilijk, maar het geeft me rust en 
veel meer ruimte om vandaag te doen 
waar ik echt goed in ben.”

Maar die externen hielpen u 
ook met een tweede hefboom. 
‘Maatschappelijk verantwoord 
ondernemen’.

“Toen de Nederlandse markt  
ons te kennen gaf dat we met 

BergHOFF duurzamer te werk 
moesten gaan, wist ik niet verder te 
denken dan een containerparkje in 
te richten en wat zonnepanelen te 
plaatsen. Daar kwam verandering in 
toen ik mij aansloot bij de werkgroep 
Duurzaamheidscertificaten van  
Voka Limburg. Het werd me meteen 
duidelijk dat die duurzame omscha-
keling een grote impact heeft op de 
manier van denken. Niet enkel als 
onderneming, we moesten ook al  
onze partners erin betrekken. Niet 
louter het installeren van zonnepane-
len op het dak van het bedrijfsgebouw, 
het gaat veel verder dan dat. Het is een 
continu proces waarbij bij elke beslis-
sing de impact op mens, milieu  
en maatschappij in overweging  
wordt genomen. Een traject van  
drie jaar waar je je resultaten telkens  
moest voorleggen. Pittig, maar zonder 
die stok achter de deur was het er 
niet of tenminste onvoldoende van 
gekomen. En bij mij maakte dat ook 
iets dieper los. Namelijk dat het ook een 
kwestie van normen en waarden is die 
ik wil meegeven aan mijn bedrijf, net 
zoals ik dat als moeder doe bij  
mijn kinderen.”

‘Diversificatie van afzetmarkten’, 
een hefboom die uw 
handtekening draagt.

“Helemaal juist. Kijk, toen ik hier 
begon, was BergHOFF een doorversas-
ser van keukengerei. Klaar. Maar als ik 
dat moest aanhouden en me enkel op de 
retail zou gefocust hebben, dan lagen 
we al een paar keren omver. We hebben 
ons dus ook op de markt van de B2B 
gespecialiseerd. Ik geef een voorbeeld. 
Zo werken we samen met Proctor and 
Gamble in de Kruidvat-winkels. Wie 

Hilde Rutten begon zo’n dertien jaar geleden aan haar avontuur  

als CEO bij de Belgische afdeling van BergHOFF, de internationaal  

gerespecteerde handel in potten, pannen, messen en ander  

keukengerei. Ze scherpte meteen de messen. “Omdat ik jarenlang 

de manier van aanpak bij onze buitenlandse distributeurs had  

bestudeerd, had ik een goed beeld van de do's en don'ts in onze 

business.” Vandaag is ze samen met haar echtgenoot Rabin Houben, 

die in 2015 het bedrijf vervoegde, volop bezig de Nederlandse markt 

in te palmen.

Hilde Rutten (48)
CEO

BERGHOFF 
BENELUX

Hometown:  
Beringen

Omzet:  
5,2 miljoen euro

Aantal  
werknemers: 15

Sinds: 2008

VANHEFBOMEN

WAARDE
TOEGEVOEGDE

drie shampoos koopt, krijgt een snij-
plank cadeau. Wat heeft een snijplank 
nu te maken met shampoo? Niets, maar 
dat is niet de vraag die je moet stellen. 
Wie is de klant die dat koopt? In dit 
geval een huismoeder die denkt ‘De 
shampoo is op en een nieuwe snijplank 
kan ik best gebruiken’. En dat werkt 
dus. Hetzelfde voor de meubelwinkels 
waar we veel shop-in-shops hebben. 
Een koppel koopt vandaag geen nieuwe 
zitbank: ‘Nog even over nadenken, 
maar we pakken alvast die pan van 
BergHOFF mee’. Kijk naar jouw klant, 
specialiseer en denk oplossingsgericht.”
E   www.berghoff-belgium.be
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Stijn Bijnens, de Belgische posterboy van de internethype eind 

jaren negentig, werd later LRM-voorzitter en is vandaag de CEO van 

techreus Cegeka. Wanneer hij met ons door Corda Campus wandelt, 

valt het op dat her en der gesprekken verstommen en er bewonde-

rend naar de baas gekeken wordt. Bijnens is en blijft nu eenmaal de 

primus inter pares van het Limburgse bedrijfsleven en daar kan je als 

jonge techie alleen maar naar opkijken. Nu de POM-hefbomen nog.

België krijgt naast Telenet, 
Proximus en Orange een vierde 
telecomspeler voor de uitbouw 
van het 5G-netwerk voor sneller 
internet. Cegeka zit in de driver 
seat. U kiest voor de hefboom 
‘Nieuwe digitale technologieën 
implementeren in het 
productieproces’?

“Kijk, die 5G is een gamechanger. De 
komst van 5G betekent productiviteits-
winst. Iets waar België in het verleden 
best goed in was. Alleen de laatste 
twintig jaar zijn we aan het zwalpen. 
Met 5G gaat er een nieuwe golf van 
automatisatie komen, waarmee we 
opnieuw fors aan productiviteit gaan 
kunnen winnen. Bedrijven staan dus 
voor fundamentele veranderingen. Ik 
verklaar mij nader. Een fabriek werkt 
vandaag met robots. Wel, in elke robot 
zit een computer voor de sturing. Als 
je zo'n toestel slimmer wil maken, 
is dat heel duur. Door 5G moet je die 
intelligentie niet meer in je robot 
steken, maar in de cloud (het werken met 
en opslaan van gegevens via het internet, 
nvdr). Dan moet je wel zeker zijn dat het 
internet werkt. Wifi? Onbetrouwbaar 
en onveilig. Je zult nooit een operatie-
zaal op wifi zien draaien. Een cellulair 
netwerk zoals 5G daarentegen zit op 
een eigen bandbreedte. Alleen wij 
mogen op die frequentie uitzenden. 
Vergelijk het met de radio. Je weet 
dat Studio Brussel op een bepaalde 
frequentie zit en voor de rest moet 
iedereen daarvan afblijven. Dat maakt 
5G betrouwbaar. Bovendien zit er geen 
vertraging op. Zo kun je de intelligentie 
en de mechanica van elkaar scheiden. 
De fabriek van de toekomst gaat dus 
robots hebben die eigenlijk gewoon 
domme blikken dozen zijn. Dankzij 
hun 5G-connectie worden ze vanop 
afstand aangestuurd. Het is een beetje 
zoals je Outlook-app. Die zit ook in de 
cloud, en niet meer op een computer 
in de kelder van je bedrijf. Zo zullen 

de robots veel goedkoper worden, kan 
je ze heel snel herprogrammeren voor 
meerdere taken en ga je als het ware  
een hele fabriek kunnen runnen  
vanuit de cloud.”

Dat sluit naadloos aan op uw 
tweede hefboom: ‘Investeren in 
technologieën die net op het punt 
staan om matuur te worden’.

“Klopt. Bedrijven gaan doorgaans 
slechts automatiseren wanneer het  
echt moet. Daarin ligt ook het succes 
van de automobielsector. Door de 
gigantische competitieve druk zijn die 
blijven automatiseren waardoor deze 
sector mijlenver vooroploopt. Andere 
bedrijven hebben altijd getwijfeld. 
Moeten we dan geen mensen gaan 
ontslaan? Wel, nu is het moment voor 
bedrijven om verder de weg van auto-
matiseren en digitaliseren op te gaan, 
en dan vooral ook voor administratieve 
processen en diensten. Hier schuilt 
het laaghangend fruit. Plukrijp. Meer 
met minder volk. In deze tijden dat de 
vacatures maar niet ingevuld geraken: 
automatiseer! Want hoe erg is het om 
achteraf te moeten vaststellen: ‘Had ik 
dit tien jaar eerder gedaan, wie weet  
hoe ver ik nu stond.”

Als laatste kiest u voor de 
hefboom ‘Specialisatie van 
producten en diensten’.

“Wel, dat ga ik je uitleggen aan de hand 
van twee mannen die ik tegenkwam in 
de jaren 90. Ook al was zijn hoorcollege 
niet verplicht, toch ging ik in Leuven 
op zaterdagvoormiddag naar de les 
van oud-premier Mark Eyskens. In zijn 
eerste les vertelde die eigenlijk alles wat 
je moest weten: ‘Economie is de wet 
van de schaarste’. Schaarste ontstaat 
doordat we aan de ene kant oneindig 
veel behoeften hebben, maar slechts 
een beperkte hoeveelheid productie-

middelen hebben om in die behoeften 
te voorzien. Schaarste dwingt ons 
tot afwegen wat we het belangrijkste 
vinden. De wet van schaarste bepaalt 
welke goederen schaars zijn en 
waardoor meestal hun prijs stijgt. En 
later, toen ik met Ubizen mijn eerste 
stappen in de techwereld zette, kwam 
ik John Cordier, de toenmalige CEO van 
Telindus, tegen. Hij breide een vervolg 
aan de les van Eyskens. ‘Stijn, als je geld 
wil verdienen, moet je iets maken dat je 
meerdere keren kan verkopen, aan een 
zo goed mogelijke prijs. Maak dus een 
product dat schaars is, waardoor je de 
prijs autonoom kan bepalen, en maak 
er daar veel van'.”
E   www.cegeka.com

‘Mark Eyskens vatte het samen  
in één zin: economie is de wet  
van schaarste.’ 

Stijn Bijnens (53)  
CEO

VANHEFBOMEN

WAARDE
TOEGEVOEGDE

CEGEKA

Hometown: Hasselt

Sinds: 1988

Aantal werknemers: 
5.500

Omzet:  
744 miljoen euro 

1. Nieuwe digitale 
technologieën 
implementeren in het 
productieproces

2. Investeren in 
technologieën die net 
op het punt staan om 
matuur te worden

3. Specialisatie van 
producten  
en diensten

DE DRIE

BIJNENS
VAN STIJN

HEFBOMEN
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Breed glimlachend ontvangt Marion 
Van Zon ons in het nagelnieuwe, ener-
gieneutrale gebouw van Van Zon in een 
voorlopige uithoek van het Lommelse 
Kristalpark. “Koffie, iets fris, soep?”, 
vraagt ze met de vanzelfsprekende 
bezorgdheid van een Vlaamse mater 
familias. Al slurpend stellen we onze 
eerste vraag.

Die eerste hefboom,  
de implementatie van nieuwe 
digitale technologieën, kwam er bij 
Van Zon niet zonder slag of stoot?

“Kijk, wij verhandelen vandaag 30.000 
verschillende producten, waarvan 
70 procent bederfbaar is. Om maar 
te zeggen dat bij ons stockbeheer een 
heel belangrijke aangelegenheid is. Tot 
medio 2000 bestond ons voorraadsys-
teem uit mijn nonkel Giel. Die liep met 
pen en papier door het magazijn, telde 
wat er in voorraad was en gaf dan de 
bestelling door. Mijn nonkel wist van 
elk product waar het stond en waar we 
het moesten bestellen. En wij hadden 
toen ook al een gigantisch assortiment. 
Voor mijn papa werkte dat prima en de 
opvolging van Giel stond ook al klaar 
in de vorm van mijn neef. Maar ik heb 
doorgeduwd op een digitaal datage-
stuurd stockbeheer. Meteen mijn eerste 
zware investering, al heeft het twee 
jaar geduurd vooraleer het operatio-
neel was en liep het niet altijd zonder 
slag of stoot. Toen op kerstavond de 
kassa’s in onze winkel in Beringen 
blokkeerden, ontstond een enorme 
wachtrij en geraakten onze kassiersters 
helemaal in paniek. Ik liep er dan maar 
tussen met warme choco en pralines 
om de mensen rustig te houden. Op 
dat moment komt mijn papa binnen, 
ziet daar honderd mensen met volle 
karren aanschuiven en schreeuwt: 
‘Gij verknoeit mijn heel bedrijf met uw 
ideeën’. Maar vandaag is onze omzet 
verdubbeld en is mijn papa de grootste 

fan van het digitale stocksysteem. 
Vandaag hebben wij onze stock volledig 
onder controle en wordt er automatisch 
voorspeld wat we dienen te bestellen. 
Onze klanten weten via de website 
ook perfect wat in voorraad is. Dat 
alles maakt dat we afklokken op een 
logistieke foutenmarge van amper 0,03 
procent. Want voorraad is geld!”

Kennis die jullie uitwisselen  
met andere bedrijven?

“Zeker, wij zijn zelf ook gaan kijken 
naar elk mogelijk logistiek systeem in 
de voedingssector en hebben het beste 
voor ons eruit gehaald. Andere bedrij-
ven zijn hier dus ook zeker welkom. 
Heel wat van onze digitale toepassin-
gen kunnen bijvoorbeeld ook worden 
opgepikt door kleinere bedrijven. 
Ook hogescholen trouwens. Zo is het 
logistieke systeem van Horeca Van Zon 
leerstof in verschillende scholen  
en krijgen we ook regelmatig  
leerlingen over de vloer.”

U koos ook voor de hefboom 
‘Gezonde werkomgeving voor  
de medewerkers’?

“Sfeer en groepsgevoel zijn bij Van Zon 
heel belangrijk. Wij willen nog steeds de 
Zonnetjes in huis zijn en fiere ambas-
sadeurs met een ‘goei zin’ buitenshuis. 
Daar wordt dus hard aan gewerkt. Op de 
laatste dag van de week organiseren wij 
Vettige Vrijdag. Iedereen mag naar eigen 
keuze frituursnacks uit ons gamma in 
onze industriële keuken gaan klaarma-
ken en na de werkuren gaat de bar open. 
Dat is zo al sinds de jaren 60, maar blijft 
erg belangrijk. Er wordt geen verjaardag 
vergeten. En elke medewerker, of het 
nu gaat om een diepvriesmedewerker 
of de dames van de telesales, krijgt 
na een gunstige proefperiode van zes 
maanden een Volkswagen Caddy Golf 
van ons. Niet cadeau, want we vragen er 

een kleine bijdrage voor en ze kunnen er 
niet mee naar het zuiden van Frankrijk. 
Maar voor velen is dit toch een wel 
gewaardeerd voordeel, waardoor we 
merken dat er weinig personeelsverloop 
is en al onze vacatures ingevuld geraken 
met gemotiveerde werkkrachten. Iets 
wat met de huidige arbeidskrapte niet 
elk bedrijf kan zeggen.”
E   www.vanzon.be

‘Onderschat  
Vettige Vrijdag niet.’ 

Toen Gradje Van Zon uit Hamont-Achel het botersmokkelen begin ja-

ren 60 van de vorige eeuw moest opgeven, begon hij met zijn Opel-

tje vleeskroketten, die hij in Nederland ging halen, te verkopen aan 

Belgische frituren. Vandaag staat zijn kleindochter Marion Van Zon 

aan het hoofd van een horecabedrijf dat in 2022 richting 100 miljoen 

euro omzet draait en 30.000 verschillende soorten horeca-artikelen 

levert aan restaurants, bistro’s en fastfoodzaken.

Marion Van Zon (42) 
CEO

VANHEFBOMEN

WAARDE
TOEGEVOEGDE

HORECA VAN ZON

Hometown: Lommel

Sinds: 1964

Aantal werknemers: 
250

Omzet:  
100 miljoen euro

1. Nieuwe digitale 
technologieën 
implementeren in het 
productieproces

2. Kennis uitwisselen 
met andere bedrijven

3. Gezonde 
werkomgeving  
voor de medewerkers

DE DRIE

VAN ZON
VAN MARION

HEFBOMEN
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“Cappuccino?”, vraagt Angelo Bruno 
wanneer hij ons ontvangt in zijn 
smaakvolle nagelnieuwe kantoor-
gebouw op de grens tussen Genk en 
Bilzen. Daarna gaat Bruno meteen over 
tot actie. “Ik heb wel wat met het thema 
‘innovatie’. Daar ben ik voortdurend 
mee bezig. Momenteel investeren wij 
veel in innovatie rond waterstof.”

 
De eerste hefboom: ‘Een 
langetermijn-innovatieplanning’.

“De geopolitiek drukt ons elke dag 
op de feiten. De wereld verandert 
razendsnel. Om onze productiviteit te 
waarborgen, moeten we dus voortdu-
rend aandacht hebben voor innovatie. 
Wie in mijn branche niet innoveert, 
is een vogel voor de kat. De transitie 
naar hernieuwbare energie is iets wat 
dagelijks evolueert en als energie- 
bedrijf moet je blijven inspelen op de 
maatschappelijke veranderingen. Maar 
een planning is voorlopig moeilijk. De 
overheid verandert de regels voortdu-
rend terwijl het spel nog bezig is. Dan 
kan je wel een planning opmaken, maar 
je kan je er onmogelijk aan houden. 
Neem nu de komst van de elektrische 
auto. Die wildgroei van het aanbod 
aan laadpalen. Waarom laat men dat 
niet aan de tankstations? Als experi-
ment hebben we nu laadpalen op drie 
locaties: Genk-Noord, Maasmechelen 
en Tessenderlo, omdat die het dichtste 
bij de autosnelwegen liggen. Weet je 
hoeveel ladingen per dag? Twee in het 
beste geval. Daarom ben ik eerder een 
believer van waterstof. We hebben 
een proefproject lopen op onze site in 
Genk-Noord. Meteen goed voor het 
eerste waterstofstation in Limburg. 
Samen met een tiental bedrijven zoals 
H.Essers, Ikea, Lidl en De Lijn willen 
we met hun vrachtwagens en bussen 
kijken hoe zo’n station werkt. POM 
neemt haar regierol op als coördinator 
en bekijkt of er subsidies mogelijk zijn.”

 Over naar uw tweede hefboom: 
‘Kennis uitwisselen met andere 
bedrijven’.

“Ga te rade bij collega-ondernemers. 
Als ondernemer heb je nood aan een 
klankbord. Alleen moet je dat niet 
lukraak doen, ik overleg met onderne-
mers in vakorganisaties. En dat is wel 
een tip die ik wil meegeven. Netwerk 
in de diepte. De Unizo's, Voka’s en 
VKW’s van deze wereld hebben een 
prachtig aanbod. Maak daar gebruik 
van en verdoe je tijd niet in sigarenclubs 
om er zogezegd te netwerken. Maar 
uiteindelijk wagen we zelf de sprong. 
We nemen dus risico’s om te innoveren. 
Ondanks het beleid dat in tegenstel-
ling tot pakweg buurland Nederland 
weinig richting aangeeft. Neem nu onze 
LNG-stations (liquid natural gas, ook wel 
vloeibaar aardgas genoemd, nvdr). Dat is 
op niets uitgedraaid. Maar we hebben 
er wel 2 miljoen euro in gestopt. Dan zie 
je de overheid niet. Nu, je hoort ons niet 
klagen. In 2021 hebben we nauwelijks 
6 procent minder gedraaid dan in 2019, 
ondanks corona. En dat brengt me 
meteen tot een andere hefboom.”

 
‘Taken delegeren en interne 
doorgroeimogelijkheden bieden’.

“Hogere lonen betalen dan de concur-
rentie? Daar geloof ik dus niet in. Je 
moet je mensen correct verlonen, daar 
niet van. Maar je moet ze zich laten 
goed voelen in jouw bedrijf. Inspraak, 
verantwoordelijkheid en participatie 
zijn hier belangrijk. En delen in de 
winst wanneer dat kan. Zoals ik al 
zei, hebben we goed geboerd in 2021. 
Wel, overmorgen roepen we onze 25 
personeelsleden van het hoofdkantoor 
samen en iedereen krijgt een bonus 
van 3.500 euro. Dat werkt. Dat moti-
veert. Maar ook het laten doorgroeien 
van personeelsleden is belangrijk. 
Hier werkt iemand die zestien jaar 
een station van ons heeft uitgebaat, 

Diep in de hak van de Italiaanse laars verkocht vader  

Pasquale Bruno lamppetroleum aan arme Pugliaanse boeren. 

Om de armoede te ontvluchten, werd Pasquale mijnwerker in 

Zwartberg. Zeventig jaar later verkoopt zoon Angelo in zijn 22 

tankstations jaarlijks 100 miljoen liter brandstof. En staan zijn 

twee zonen Noë (36) en Luca (32) klaar om het imperium  

verder uit te bouwen. 

‘Je moet netwerken  
in de diepte.’ 

vandaag begeleidt hij beginnende con-
cessiehouders en deelt hij met hen zijn 
kennis. En dokter ik dat allemaal zelf 
uit? Ik den beginne wel (lacht). Maar dat 
was niet meer houdbaar. Neen, ik heb 
moeten loslaten en extern management 
moeten aantrekken, trouwens ook één 
van jullie hefbomen. Nog niet zo lang 
geleden passeerde iedereen die hier 
werkte mijn bureau. Vandaag regelen 
die alles met onze HR-officer. Dat is 
soms moeilijk, maar ik heb moeten 
leren loslaten en berust vandaag in de 
wijsheid van de HR-dienst (lacht).”
E   www.groupbruno.be
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Angelo Bruno (61)  
CEO

VANHEFBOMEN

WAARDE
TOEGEVOEGDE

GROUP BRUNO

Hometown: Genk

Sinds: 1988

Aantal werknemers: 
625

Omzet:  
300 miljoen euro 

1. Langetermijn- 
innovatieplanning

2. Kennis uitwisselen met 
andere bedrijven

3. Taken delegeren  
en interne doorgroei- 
mogelijkheden bieden

DE DRIE

BRUNO
VAN ANGELO

HEFBOMEN
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“Dit zijn wel heel veel hefbomen”, steekt 
Ivo Marechal van wal. “Kunnen we dat 
niet wat meer clusteren? En de vraag is 
daarbij ‘wat is het meest relevant voor 
welk bedrijf’”. Marechal ten voeten uit. 
Kritisch, zelfs voor zijn interviewers. 
Maar tegelijk jongensachtig charmant: 
“Roep maar iets, hè mannen, als je nog 
wat wil weten.” 

Dat laten we ons geen twee keer 
zeggen. U staat stil bij de hefboom 
‘Overnames om bestaande 
kennis, technologieën en diensten 
binnen te halen’.

“Kijk, de essentie is dat een ondernemer 
moet kunnen uitleggen welke waarde 
hij wil creëren. Ik ben bij H.Essers 
groot geworden met het dogma om in 
alles wat we deden de vraag te stellen 
welke waarde dat creëert. Daar draait 
alles om. Daarbij moet je durven delen 
om te kunnen vermenigvuldigen. Mijn 
absolute dada. Je hebt beter een stuk van 
de grote taart, dan een klein pateeke. 
Wie met dichtgeknepen billen naar de 
concurrentie zit te loeren moet niet 
verwachten dat er zich veel opportunitei-
ten zullen voordoen. De families achter 
Interbrew hebben bewezen hoe het 
moet. Dat kan je evengoed vertalen naar 
kmo-niveau. Mensen die een stuk van 
hun bedrijf afstaan worden soms gezien 
als iemand die faalt. Dat is te gek om los 
te lopen. Als je kijkt hoe het vleesverwer-
kend bedrijf Carmans zich met Van Zon 
heeft ingekapseld, dan is dat een mooi 
voorbeeld hiervan. In 2009 verkochten 
de broers Carmans hun versmarkt om 
vanuit een gloednieuw productiebedrijf 
de slagerij en vleesbereidingen voor 
Horeca Van Zon te verzorgen. En kijk,  
de omzet is gestegen.” 

De hefboom ‘Specialisatie van 
producten en diensten’ kan 
dienen voor bedrijfsleiders die 

in het weekend de gewoonte 
hebben het onkruid op hun 
bedrijventerrein te wieden?

“(lacht) Die bedrijfsleider kan op zater-
dag beter nadenken om de organisatie 
van zijn bedrijf te herdenken, dan het 
gras rond zijn bedrijfsgebouw af te 
rijden. Want veel Limburgse bedrijven 
hebben echt wel een sterke basis. Door 
zich te omringen met de juiste mensen 
en zich te specialiseren, kunnen die 
binnen vijf jaar een enorme groei van 
hun toegevoegde waarde realiseren. 
Een bedrijf moet op zoek gaan naar 
uniciteit, met mensen die het verschil 
kunnen maken. Ik geef het voorbeeld 
van Customer Collective, de groep boven 
verschillende marketingbureaus. Door 
gerichte overnames hebben zij zich 
de laatste jaren gespecialiseerd in de 
verschillende disciplines van marketing. 
Die nieuwe structuur stelt hen in staat 
om vandaag aan ‘cross-selling’ te doen, 
waarbij de klant meer producten en dien-
sten aankoopt dan deze initieel bij hen 
van plan was om te doen. Het gevolg is 
dat de rendabiliteit maal vier is gegaan.” 

U gelooft sterk in het ‘Inschakelen 
van externe adviseurs’. 

“Laten we wel wezen. Nu de ener-
giecrisis diepe wonden slaat in het 
bedrijfsleven moeten veel bedrijven  
op zoek naar extra kapitaal. We 
moeten helaas vaststellen dat veel 
ondernemers te lang wachten om extra 
geld te zoeken. Meestal is het kalf dan 
al verdronken. Geld zoeken is niet 
zo moeilijk, maar slim geld vinden is 
een uitdaging. Omring je daarom met 
partijen die voor jouw business of jouw 
business-segment een inhoudelijke 
toegevoegde waarde kunnen leveren. 
Zo krijg je mensen die je bedrijf 
versterken. Je kan ervoor kiezen om 
een pur sang financieel investeerder 
aan te trekken die gewoon geld op 

Zijn afkomst uit de Hasseltse wijk Runkst maakt misschien dat 

Ivo Marechal anders naar de wereld kijkt. Feit is dat wanneer 

alle CEO’s dure trainingen volgen, hij olijven gaat plukken om 

problemen op te lossen. Tegendraads? Misschien, maar samen 

met Noël Essers maakte Marechal van het Genkse H.Essers 

een Europese transportgigant. Vandaag leidt hij zijn eigen 

onafhankelijk private equity fonds Down2Earth Capital.

‘Een bedrijfsleider  
kan op zaterdag beter  
de organisatie van zijn  
bedrijf herdenken dan  
het gras rond zijn 
bedrijfsgebouw  
afrijden.’ 

tafel legt, maar grote stappen zet je 
enkel met slim geld. Besef dus goed 
in welke fase je bedrijf zich bevindt 
en welk soort partijen het meest 
aangewezen zijn in die fase. Ben je 
starter, groeibedrijf of wil je overdra-
gen? Financieringsinstrumenten zijn 
daarop aangepast. En dan kom ik bij 
jullie hefboom, doe die oefening met 
een externe adviseur. Daarom ben 
ik megafan van het Voka-model. Zo 
vind je op een efficiënte en betaalbare 
manier diepgang. Want niet elk bedrijf 
heeft voldoende schaal om ongebrei-
deld talent aan te trekken om zelf die 
stappen te kunnen zetten.”
E   www.d2e.be

Ivo Marechal (61)  
CEO

VANHEFBOMEN

WAARDE
TOEGEVOEGDE

DOWN2EARTH 
CAPITAL

Hometown: Hasselt

Sinds: 2018

Aantal werknemers: 
9

Actieve bedrijven  
in portefeuille:  
2.450 werknemers

1. Overnames om 
bestaande kennis, 
technologieën en 
diensten binnen te 
halen

2. Specialisatie van 
producten  
en diensten

3. Inschakelen van  
externe adviseurs

DE DRIE

MARECHAL
VAN IVO

HEFBOMEN
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POM legt uit Wat is 5G?
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14   
Medewerkers

Actief in  

3 
LANDEN  

ThermoVault 
ENERGIESECTOR

Sinds 2017 

Sandro Iacovella   
CEO en founder 
ThermoVault

580   
Medewerkers

13.500   
producten wereldwijd 

Nitto België
INDUSTRIËLE  
KLEEFBANDEN EN  
DICHTINGSSCHUIMEN

Sinds 1974 in België

Start-up matuur 
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‘Het merendeel van  
de expats zakt regelmatig 
voor een korte periode 
naar België af. Meestal 
gezamenlijk, waardoor er 
een band tussen hen  
wordt opgebouwd.’

Expat Centre Limburg is het ont-
haalbureau voor internationals, 
zoals expats en andere hoogop-
geleide buitenlandse talenten, 
die wonen en werken in Limburg. 
Het Expat Centre begeleidt expats 
in hun zoektocht naar informa-
tie en organiseert events om de 
internationale community in de 
regio te versterken.

E   www.expatcentrelimburg.com

Expat Centre 
Limburg

Waarom werken jullie eigenlijk 
met expats? 

KUMIKO: “Het hoofdkantoor van 
Japan stuurt expats naar de verschil-
lende sites van Nitto wereldwijd om  
een goede communicatie met het moe-
derbedrijf te onderhouden. Uiteraard is 
er de technologietransfer en de ontwik-
kelingen van nieuwe producten.”

SANDRO: “Ons bedrijf is gefundeerd 
op de kennis en gedrevenheid van de 
beste personen die we maar kunnen 
vinden. En die dus niet altijd binnen  
de landsgrenzen te bespeuren zijn.”

 
Wat doen jullie om hen buiten het 
werk om thuis te laten voelen? 

SANDRO: “Wij zijn met unieke, 
baanbrekende technologie bezig die 
de potentie heeft om de rigide ener-
giesector radicaal te transformeren. 
De buitenlandse collega’s zijn dan 

Hoe gaan Limburgse bedrijven 
en ondernemers om met de 
expat-blues? Wij vroegen 
het aan Kumiko Sawada, 

International Assignment Officer van 
in het Genk gevestigde Nitto België en 
aan ingenieur Sandro Iacovella, CEO 
en founder van de Genkse start-up 
ThermoVault.

KUMIKO: “Er werken acht expats 
voor ons in België. Drie van hen wonen 
in Leuven en vijf in Genk. Ze komen 
allen uit Japan. De expats die in Genk 
werken, wonen in Hasselt, behalve 
eentje. Die koos ervoor om in Leuven  
te wonen omwille van de internationale 
school die hij voor zijn kinderen koos.”

SANDRO: “Wij tellen er vier, komende 
uit Nederland, Spanje en Italië. Eén 
persoon woont permanent in België,  
de overige personen pendelen op regel-
matige basis naar ons tweede kantoor 
in Leuven.”

“Communicatie blijft 
een struikelblok.”

Hoe ga je als bedrijf om met de expat-blues?

Een expat heeft een nieuw huis, in een nieuwe 

stad, in een nieuw land. Een nieuwe job, 

met nieuwe collega’s. Er moeten bovendien 

meteen een hoop dingen geregeld worden: een 

huurcontract, zich inschrijven bij de gemeente, 

een identiteitsbewijs, verzekeringen, noem het 

maar op. Dat is soms erg zenuwslopend. Dan 

mist een mens het sociale vangnet van zijn 

thuisland: zijn familie en vrienden. Een gevoel van 

eenzaamheid en isolatie steekt de kop op. Ook 

wel bekend als de expat-blues.

Sandro Iacovella, ThermoVault

Kumiko Sawada 
International  
Assignment Officer 
Nitto België 

ook volledig gebeten door de missie, 
visie en potentieel van het bedrijf met 
een bijzonder laag verloop als gevolg. 
Maatwerk en flexibiliteit zijn cruciaal 
voor een langdurige samenwerking. 
Zo was één expat bereid voor een 
permanente verhuis naar België, wat 
uiteraard gepaard gaat met bijkomende 
welwillendheid voor vakantiedagen en 
telewerk in geval van familiale gebeur-
tenissen in het thuisland.” 

KUMIKO: “Communicatie blijft een 
struikelblok en dus zetten we daar op 
in. Zo wordt de communicatie van de 
stadsdiensten in Hasselt nog steeds 
enkel in het Nederlands gevoerd. 
In tegenstelling tot de stad Leuven, 
waar de ambtenaar in het Engels kan 
communiceren. Dat maakt hun leven 
gemakkelijker. Want voor een ‘assign-
ment’ van drie jaar gaan ze geen nieuwe 
taal leren. Zo voorzien we in professio-
nele, door ons betaalde taallessen voor 
wie wil, Nederlands en Engels. Onze 
expats zijn vrij proactief en trekken er 
in hun vrije momenten zelf op uit om 
Europa te verkennen of sluiten zich aan 
in sportclubs.”

SANDRO: “De collega’s met kinde-
ren werken grotendeels van thuis. 
Praktisch gezien is maatwerk nodig 
om te handelen met de tewerkstellings-
modaliteiten in hun thuislanden. Zo 
werd gekozen voor een samenwerking 
met een sociaal secretariaat in Spanje, 
terwijl de Italiaanse collega tewerk-
gesteld wordt aan de hand van een 

intercompany-contract. Het merendeel 
van de expats zakt regelmatig voor een 
korte periode naar België af. Meestal 
gezamenlijk, waardoor er een band 
tussen hen wordt opgebouwd. En ook 
het Belgische team neemt deel aan 
teamactiviteiten buiten het werk om. 
Af en toe gaan we dus op de Leuvense 
Oude Markt samen iets drinken.”  EE

E   www.thermovault.com    

E   www.nitto.com
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3 op 4 bedrijven in 
Limburg hee een website 
(Vlaanderen: 81%) 

75%

3 op 10 Limburgse bedrijven 
maakt gebruik van e-commerce
(Vlaanderen: 24%)

30%

Bijna 3 op 4 bedrijven 
in Limburg gebruikt 
sociale media 
(Vlaanderen: 72%)

72%

Bijna de hel van 
de ondernemingen in 
Limburg gebruikt de ‘cloud’
(Vlaanderen: 43%)

49%

Bijna 7 op 10 ondernemingen in Limburg 
verstuurt nog facturen op papier, al dan niet 
in combinatie met elektronische facturen
(Vlaanderen: 83%)

68%

Meer dan 1 op 10 ondernemingen 
in Limburg had het afgelopen jaar 
een ICT-beveiligingsincident
(Vlaanderen: 16%)

12%

Minder dan 1 op 10 bedrijven 
in Limburg gebruikt robots
(Vlaanderen: 5%)

%
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Hoe digitaal zijn de 
Limburgse bedrijven?
Die vraag vormde het uitgangspunt voor een recente bevraging van POM Limburg 
en UHasselt bij een 500-tal Limburgse bedrijven. Hieronder alvast enkele opvallende 
resultaten. Het volledige rapport is te raadplegen op pomlimburg.be.
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Als economisch regisseur van Limburg 
staat POM Limburg met beide voeten op 
het terrein. Zowel POM-voorzitter Tom 
Vandeput als het POM-team moeten 
soms op drie plaatsen tegelijkertijd zijn, 
maar dat lukt aardig.2

5

1

7

3

WAAR IS POM?

6

8
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1
 

Het bouwfestival, 
New Vista 22, van 
POM Limburg en 
Embuild Limburg. (met 
Chris Slaets, Michel 
Vanderstraeten, Thomas 
Rau, Tom Vandeput en 
Noël Slangen) 

2
 

De ondertekening van 
het ‘Manifest Circulair 
Bouwen Limburg’. (met 
Michel Vanderstraeten, 
Tom Vandeput, Jo Brouns 
en Chris Slaets)

3
 

Voorstelling 
profielschets van de 
Limburgse incubatoren. 
(met Tom Vandeput, 
Katho Dulst en Tom 
Vanham) 

4
 

Eerstesteenlegging van 
de slimme maakcampus, 
FacThory, op Thor Park. 
(met Joris Merckx, 
Koenraad Debackere, 
Wim Dries, Tom 
Vandeput en Tom 
Vanham) 

5
 

Ontmoeting POM 
Limburg, PXL en 
SyntraPXL. (met Noël 
Slangen, Nele Buysmans, 
Tom Vandeput, Wim 
Bijnens, Ben Lambrechts 
en Dirk Vanstippelen) 

6
 

Voorstelling van het 
boek ‘Wij zijn Limburg’. 
(met Jos Lantmeeters, 
Eric Donckier, Tom 
Vandeput en Igor 
Philtjens) 

7
 

Bezoek leerlingen van 
de GO!-scholengroepen 
aan Corda Campus. 
(met Hans Nastasi, 
Raf Degens, Merve 
Güllü, Priscilla Calemi, 
Kathleen Sterckx, Tom 
Vandeput, Daisy Merlo, 
Dorien Wassink en 
Annick Haessaerts)

8
 

Startschot van de zorg-
beroepenrally. (met Bert 
Lambrechts, Candice 
De Windt en Tom 
Vandeput)

9
 

Bezoek aan 
Europees Centrum  
voor Ruimteonderzoek  
en technologie,  
ESA-ESTEC, in 
Nederland. (met 
UHasselt-studenten, 
Bernard Vanheusden, 
Maxime Corvilain en 
Noël Slangen)

10
 

Bezoek aan de inter-
nationale health-beurs 
BIO International 
Convention in San 
Diego. (met Ester 
Kerkhofs, Sara Smeets, 
Ann Beliën, Lisiane 
Neven, Roeland Buckinx 
en Nele Buysmans) 

11
 

Bedrijfsbezoek 
bij e-power in 
Nieuwerkerken.  
(met Rob Cornelissen, 
Jens Fets en Erik 
Keustermans)    E E

10 11
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POM Limburg versnelt  
en versterkt de economie

Economisch regisseur POM Limburg is de 
economische regisseur die 
ondernemers, werknemers, 
kennisinstellingen, overheden, 
middenveld en burgers 
samenbrengt in platformen 
en projecten. Ons doel? De 
economische uitdagingen van 
de toekomst aanpakken.

Onze focus ligt op het versterken van Limburg 
als economische, innovatieve pioniersregio. 
Daarom investeren we in innovatieve hefboom-
projecten. Boost Bouw Limburg, From Waste 2 
Profit, de Einsteintelescoop, EMR H2 Booster 
en het Expat Centre Limburg zijn daar enkele 
voorbeelden van. 

Drie doelstellingen lopen als een rode 
draad doorheen onze werking.

Vakbonden

Middenveld

Kennis- 
instellingen

Burgers

Lokale  
overheid

Mature onder- 
nemingen

Start-ups  
& scale-ups

Werkgevers- 
organisaties

POM Limburg zorgt ervoor dat ondernemers en 
bedrijven alle ruimte krijgen om zich te ont-
wikkelen. Onze medewerkers staan in voor de 
ontwikkeling van nieuwe bedrijventerreinen, 
innovatieve campussen en ruimtelijke 
master plannen.
E  www.pomlimburg.be/ruimte  

Team Ruimte creëert 
ruimte om in Limburg  
te ondernemen

De kenniscel van POM Limburg zorgt voor actuele 
cijfers, gedetailleerde economische data en onaf-
hankelijke, verhelderende analyses. En dit samen 
met kennisinstellingen uit binnen- en buitenland. 
Schrijf je in op de Limburgradar, raadpleeg recente 
studies of check de corona- en crisismonitor.
E  www.pomlimburg.be/kenniscel

Kenniscel geeft inzicht 
in de trends van morgen

Een snel veranderende samenleving brengt kansen 
en uitdagingen mee. Samenwerking tussen onder-
nemingen, kennisinstellingen, middenveld en 
publieke sector is noodzakelijk om die uitdagingen 
aan te pakken. Hierin neemt POM Limburg het 
voortouw. We focussen daarbij op maatschappe-
lijk waardevolle en innovatieve projecten in acht 
speerpuntsectoren: logistiek, maakeconomie, 
creatieve economie, energie, zorgeconomie, bouw, 
circulaire economie en digitale economie. 
E  www.pomlimburg.be/sectorwerking 

Digitaliseren en 
verduurzamen in acht 
speerpuntsectoren

Onze Welkommanager zoekt voor jouw bedrijf 
de perfecte locatie en legt de juiste contacten. 
Hiervoor werken we intensief samen met de 
Vlaamse instellingen FIT en VLAIO. Het Expat 
Centre Limburg begeleidt en faciliteert expats 
bij al hun uitdagingen en zorgen. De Limburgse 
China Desk is dan weer onze band met de snelst 
groeiende economie ter wereld.
E  www.pomlimburg.be/welkommanagement

Welkom management 
verwelkomt nieuwe 
bedrijven en nieuw talent

De projecten van POM Limburg worden actief ondersteund 
door de volgende Europese programma’s:
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CREATIE VAN EEN 
KOOLSTOF ARME 

ECONOMIE

1

DIGITAAL 
VERSNELLEN VAN 

DE ECONOMIE

2

INZETTEN OP 
SCHAALBARE  

INITIATIEVEN EN 
PROJECTEN

3
Met de projectsteun van:

50     —     W a t  w e  d o e n 51     —     W a t  w e  d o e n

Alle goede dingen 
bestaan uit drie



JOHANN LETEN 
VOKA-KvK Limburg  

HENDRIK ESSERS 
VOKA-KvK Limburg 

JOCHEN SCHUERMANS 
Ondervoorzitter POM 
Limburg - N-VA 

STEFAN GOVAERTS 
CD&V 

GEERT LAMBRECHTS 
Unizo Limburg  

KARIN VAN DE VELDE 
VOKA-KvK Limburg 

RAF TRUYENS 
CD&V  

LUC WOUTERS 
CD&V 

De gedeputeerde voor Economie Tom Vandeput 
(CD&V) is als vertegenwoordiger van het 
provinciebestuur voorzitter van POM Limburg. 
Algemeen directeur Noël Slangen heeft de operationele 
leiding over POM Limburg. Hij rapporteert aan het 
directiecomité en de Raad van Bestuur.

Hoe wordt  
POM Limburg bestuurd? 

1 2  s o c i a l e  p a r t n e r s 1 2  l o k a l e  b e s t u u r d e r s

De Raad van Bestuur 
bestaat uit 12 ver-

tegenwoordigers van 
de sociale partners en 
12 vertegenwoordigers 
van de lokale besturen, 

zowel uit meerder-
heid als oppositie. Zij 
bepalen de strategie.

6 vakbonden - 6 werkgevers 6 provinciaal - 6 gemeentelijk

PETER BRUGGEN 
Boerenbond 

PIERRE VRANCKEN
ABVV Limburg 

JOKE MAN 
ACV Limburg

NELE VANOEVELEN 
ACV Limburg 

FRANK DEWAEL 
Open Vld  

LEO JOOSTEN 
Vlaams Belang

MARLEEN KAUFFMANN 
CD&V 

JEAN-PAUL PEUSKENS 
Vooruit

RUBEN LEMMENS 
VKW Limburg (via Unizo)

INE BERBEN
ACV Limburg

ROHNNY CHAMPAGNE 
ABVV Limburg 

ANNIEK NAGELS 
CD&V 

ISMAIL AYED 
N-VA

MARC VEREECKEN 
N-VA

DANNY DENEUKER 
Vooruit

Het directie-
comité bestaat uit 

6 vertegenwoordigers  
van de sociale 

partners en 
6 vertegenwoordigers 

van de lokale 
besturen. Zij bepalen 

het dagelijks beleid.

RUTH VAES 
ACV Limburg

TOM VANDEPUT 
Voorzitter  

NOËL SLANGEN
Algemeen directeur 

Vier innovatieve campussen staan bij POM 

Limburg in de steigers. Nieuwe kruispunten, 

die Limburg op de kaart zetten in economische 

kernsectoren zoals logistiek, digicare en bouw.

3

2

2

1

1

3

4

Nieuwe campussen 
zetten Limburg op  
de kaart

1.  Corda Campus

2.  EnergyVille

3.  DronePort

4. BioVille

5.  Wetenschapspark

Nieuwe  
campussen
1.  SmartPort Limburg 

Genk
De voormalige Ford-site 
wordt de logistieke 
spil van Limburg 
met zo’n 2.500 à 
3.000 werknemers. 

2.  Health Campus 
Diepenbeek

Het epicentrum van 
innovatie en digitali-
sering in de gezond-
heidszorg worden. Dat 
is de ambitie van Health 
Campus Limburg.

3.  Bouwcampus 
Diepenbeek

De Bouwcampus 
wordt de kern van de 
Limburgse bouwsector. 
Innovaties rond digitaal 
en circulair bouwen 
zullen hier ontstaan. 

4.  Campus-Noord
Samen met LRM werkt 
POM Limburg aan 
een nieuwe campus 
in het noorden van de 
provincie.

5

POM Limburg stond aan 
de wieg van de belang-
rijkste innovatieve 
campussen, samen met 
partners LRM, provincie-
bestuur Limburg, 
UHasselt, KU Leuven en 
de steden Hasselt, Genk 
en Sint-Truiden.
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Hoe kom ik in  
contact met POM Limburg? 

POM LIMBURG

Corda Campus, gebouw 6B

Kempische Steenweg 303/bus 101

3500 Hasselt 
E  Tel. 011 300 100  
E  info@pomlimburg.be

Een team van veertig medewerkers tekent in 

opdracht van het Limburgs provinciebestuur de 

economische plannen uit en brengt ze in de praktijk. 

Zo staat POM Limburg mee aan het roer van het 

economische toekomstproject SALKturbo.

De contactgegevens 
en de namen van onze 
medewerkers vind je op 
onze website.

De economische 
versneller 

POM Limburg 
maakt deel uit 

van het Limburgs 
Provinciebestuur.

Griffier Wim Schoepen en de deputatie: Tom Vandeput, Igor Philtjens,  
Bert Lambrechts, Inge Moors en gouverneur Jos Lantmeeters.
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